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цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.49597    

-1.84% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.30740   

     +1.87% 
Българска народна банка

Sofix: 392.76 

    +0.18%
Българска фондова борса

BG40: 112.65

+0.16% 
Българска фондова борса

Компании ▶ 11
Компании ▶ 12-13 

Мобилните оператори 
заплашени с 
максимални санкции 
заради преносимостта

Индексите 
останаха в 
летаргия и  
след промените

Реформата 
във висшето 
образование  
се отлага

имоти ▶ 20Новини ▶ 7 Компании ▶ 14

Логистичните 
фирми се 
ориентират 
към наемите

Строежът 
на „Люлин” 
отново 
закъснява 

Без еФект

След похарчени милиони евро за информационни кампании за оперативните  
програми около 80% от българите остават слабо информирани. Бизнесът все още 
не намира ясни и конкретни отговори на въпросите си  ▶ 4-5
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Печеливш
Самюел Палмизано

Губещ
Бертолд Хубер

IBM с генерален директор Палмизано обяви, че 
ще купи компанията за софтуер и приложения 
за бизнес анализи Netezza Corp за 1.7 млрд. USD, за 
да разшири дейността си извън бизнеса с хар-
дуер. Очаква се придобиването да приключи до 
края на годината. След новината акциите на 
Netezza поскъпнаха с 12.8%.

Служителите на германската IG Metall обявиха стачка 
за сряда. 85-те хиляди заети в концерна с председател 
Бертолд Хубер настояват за 6% увеличение на заплатите. 
Ръководството на компанията обаче не направи никакви 
предложения при последната среща със синдикатите в 
петък. Следващият рунд на преговорите е насрочен за 29 
септември. 

Мнения

По темата „СдС обвини 
анна-Мария Борисова в 
престъпно бездействие”

Здравеопазване в Бъл-
гария няма - нивото на 
лечението е много ниско. 
Почти всички лекари 
гледат колкото се може 
повече пари да откраднат 
къде от държавата, къде 
от пациентите - може би 
най-малко се краде в бол-
ниците. Тези прословути 
джипита - те източват 
парите на държавата - за 
четиричасов работен ден 
получават по 5-6000 лв. на 
месец. Пък и специалисти-
те по кабинети... също... 
как да има пари... те пресу-
шават здравната каса, а 
почти никаква работа не 
вършат...

Петров

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Непостижима цел. 
Оптимизмът на 
правителството 
за висок ръст на 

икономиката през след-
ващата година остава 
неразбираем за мениджъ-
рите от бизнеса и анали-
заторите 

2 СДС обвини Анна-
Мария Борисова 
в престъпно 
бездействие. 

Изнесеният от партия-
та доклад показа тежки 
нарушения на агенцията 
по трансплантациите

3 Сайт за мили-
они. Буквално. 
Изработката на 
портала като 

стойност не би трябвало 
да надхвърля 20 000 EUR

Умерен прогрес в рамките на закона
Нов закон за висшето 
образование няма да има сега. 
Може би и следващата година, а 
може би и далеч в бъдещето. Така 
радикалната и незабавна реформа, 
за която образователният министър 
Сергей Игнатов толкова говореше, 
се отлага... за неизвестен период от 
време. Изглежда, вече не е толкова 
спешно да бъдат правени коренни 
промени във висшето образование. 
И не защото то не се нуждае повече 
от тях, а защото нямало готовност. 

Обявената от министъра 
„разтърсваща реформа” няма 
да разтърси никого. Няма да ядоса 
нито пазителите на статуквото в 
БАН, нито техния политически 
покровител - президента Георги 
Първанов. Реформата в БАН се 
бави и по всичко личи, че няма да 
приключи до края на тази година. 
Игнатов иска промените в науката 
и висшето образование да вървят 
ръка за ръка, но явно не сега. А 
когато му дойде времето. Например 
в мандата на следващия министър 

на образованието. Вместо нов закон 
за висшето образование до края на 
2010 ще имаме цял куп изменения 
и допълнения в приетия още през 
1995 г. закон. И вместо радикална 
реформа ще трябва да се задоволим 
с полуреформа. 

Скоро няма да дойде времето, 
когато науката в България ще се 
прави предимно в университетите. 
Не е необходимо да си песимист, 
за да стигнеш до този извод. А 
надеждите на министър Игнатов до 
5 години да има изградени научни 
паркове около по-големите висши 
училища остават само в сферата на 
хубавите идеи и добри пожелания. 
В момента фактът е следният: нау-
ката в България, доколкото изобщо 
я има, продължава да се прави 
извън университетите.
В далечното бъдеще остава и така 
желаната от министъра промяна за 
разделение на властите във висшите 
училища. Те скоро няма да имат от-
делни финансови и академични ръ-
ководства. С измененията в закона 

ще се разреши на университетите 
да се обединяват във федеративни 
структури, но засега няма да има 
текст, който да казва, че финансо-
вата дейност трябва да бъде отнета 
от правомощията на академичния 
съвет.
И все пак с изменението на сега съ-
ществуващия закон Сергей Игнатов 
се надява да „отпуши” реформата, 
като зададе посоката. Промените 
трябва да наложат критерии за 
качество при акредитирането на 
вузовете, а не както е сега - количе-
ството да е водещо. Те също трябва 
да създадат механизъм за финан-
сово поощряване на по-добрите 
университети, които най-накрая 
ще бъдат класирани по качествен 
принцип. 

Това са все важни промени, 
но недостатъчни и нерадикални. 
Всички тези действия вървят някол-
ко крачки след думите на минис-
търа. Това е умерен прогрес, но в 
рамките на закона. Другото име на 
запазване на статуквото.

Действията 
на министъ-
ра на обра-

зованието вървят 
няколко крачки 
след публично 
изказаните наме-
рения

коментар

 радикалната реформа на образователния министър Сергей игнатов се превърна в полуреформа СНИМкА еМИлИя кОСТАДИНОВА▶
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цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.49757   
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Българска народна банка

EUR/USD: 1.30600   

     -0.14%
Българска народна банка

Sofix: 392.06 

    -1.69%
Българска фондова борса

BG40: 112.47

-0.65%
Българска фондова борса

Компании ▶ 11
Новини ▶ 6

Здравното министерство 
един месец крие 
нарушения в агенцията 
по трансплантации 

„Глобул”, „М-Тел” 
и „Виваком” отново 
се обвиняват за 
преносимостта

Фирмите 
продължават 
да съкращават 
служители

Компании ▶ 12

Новини ▶ 8

свят ▶ 10

Русия не се 
отказва от 
„Южен поток”, 
каза Сергей 
Шматко

Загубите 
на „Оркид” 
нараснаха 8 
пъти за година

Компании ▶ 14
Пазарът на 
куриерски 
услуги се е 
свил с 10%

Без засилка
Оптимизмът на правителството 

за висок икономически растеж през 
следващата година остава неразбираем 

за мениджърите и анализаторите. 
Техните препоръки са кабинетът 

също да се опита да бъде 
по-консервативен  ▶ 4-5
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цитат

Строителният бизнес ще 
може да разчита на държавни 

поръчки на стойност около 5 млрд. 
лв. през 2011 г.

Число на деня

18
хил. чужденци са получили българско гражданство за една 

година, съобщи Божидар Димитров
▶ росен Плевнелиев, министър на регионалното развитие и 

благоустройството

разследване

Прокуратурата 
ще образува 
досъдебни 
производства по 
смъртните случаи

Общо 238 са смъртните 
случаи в домовете за де-
ца с умствени увреждания 
у нас от 2000 до 2010 г. 
Това показват резултатите 
от проверка, инициирана 
от Българския хелзинкски 
комитет, в която участват 
и представители на проку-
ратурата. “166 досъдебни 

Близо  240 деца са 
починали в социалните 
домове за 10 години  

производства са в процес 
на образуване по смъртни 
случаи в домове за деца”, 
каза главният прокурор Бо-
рис Велчев.

Черна 
статистика
От Българския хелзинкски 
комитет обявиха, че сред-
но по 25 деца са умирали 
всяка година в домовете. 
149 деца са починали в 
социалните домове, а не в 
болница, което означава, че 
децата не са били хоспита-
лизирани.

агент емил

Асен Друмев беше осветен като 
агент на Държавна сигурност
Бившият изпълнителен 
директор на Държавен 
фонд “Земеделие” Асен 
Друмев е бил агент на 
Държавна сигурност, по-
каза проверката на коми-
сията по досиетата. Дру-
мев е работел под псев-
донимите Екрем и Емил, 
като с първия е работел за 
окръжното управление на 
МВР във Велико Търново, 
а с втория - за Второ глав-

но управление (контра-
разузнаване). През 1990 
г. агентурното му дело е 
било унищожено. 

Друмев беше директор 
на фонд “Земеделие” от 
2001 до 2007 г. и беше 
арестуван в края на 2008 
г. заради злоупотреби по 
програма САПАРД. През 
март тази година той беше 
осъден на четири години 
затвор от Софийския град-

ски съд за нарушаване на 
процедурите при отпуска-
не на средства по европей-
ските програми. Щетите 
от това са изчислени на 
48 млн. лв. Той има и ед-
на условна присъда - за 
сключването на няколко 
неизгодни договора за на-
ем. По третото обвине-
ние - за безстопанственост 
и длъжностни престъпле-
ния, беше оправдан. 

 асен друмев с адвоката си след делото на 28 май, когато съдът го оправда по 
обвинението за длъжностни злоупотреби  Снимка марина ангелоВа

▶

Глад
31 от децата са умрели от 
глад, 84 - от общо изнемо-
щяване на организма, 13 - 
заради лоша хигиена, 6 - от 
злополуки като измръзване, 
удавяне, задушаване и др., 
36 - от пневмония в резул-
тат от настинка или зале-
жаване. В два от случаите 
смъртта е настъпила заради 
насилие, а за 15 причините 
още не са изяснени.

“Срам ни е и ни учудва, 
че в XXI век деца уми-
рат от глад”, призна Борис 
Велчев. 

 когато Лора е била на 7 години в дома в добромирци (вече затворен), тежи 7 кг 
(снимките долу), с диагноза тежко мозъчно увреждане и детски паралич. не може да 
говори. Семейство от Южна африка решава да я заведе в болница въпреки увеща-
ванията на персонала, че няма смисъл. изследванията не установяват нито една 
от диагнозите. Семейството осиновява Лора. днес тя тича и владее три езика

▶
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„Виж какъв химикал си имам - от рециклирана хар-
тия. Пише нещо за европрограмите на него. Мария 
ми го подари, ходила на някакъв семинар...”

За братовчед ми, който все още е ученик, ев-
ропрограмите се изчерпват с химикала от леля 
Мария. И все пак е нормално, това не е най-ин-
тересното нещо за него. Повечето хора обаче 
знаят почти колкото него - има някакви програми, 
отпускат се пари от Европейския съюз, после ги 
връщаме... 

Около 80% от т. нар. широка аудитория не е 
информирана или е сравнително слабо запозната с 
европейските фондове и програми, показва послед-
ното статистическо проучване от март 2010 г. Преди 
година делът на информираните за еврофондовете и 
европрограмите не е бил много по-различен. И ако 
за братовчед ми или за другите като него това неве-
дение не е чак толкова фатално, за бизнеса липсата 
на информация е сериозен минус. За съжаление и 
там ситуацията не е по-различна. 

А ти колко даваш
За по-добрата информираност на тема „опера-
тивни програми” вече са изхарчени около 1 млн. 
лв., показва обобщената справка след допитване 
до министерствата (вж. графиката). Други около 
7 млн. лв. вече са договорени. Само за популяри-
зирането на Програмата за развитие на селските 
райони вече са стартирани процедури за 3.3 млн. 
лв., в процес на избор на изпълнител са други две 
за около 1 млн. лв. и предстои да се изпълняват 
поръчки за рекламни материали и информационни 
събития за около 1.7 млн. лв.    

В същото време за информационни дейности, 
свързани с оперативните програми, по програма 
„Техническа помощ” са заложени около 16 млн. 
EUR, от които 8.7 млн. EUR само за инфокампа-
нии. Преди дни започна реалното изпълнение на 
първия мегапроект по програмата за 1.4 млн. лв. 

и какво от това
Представителите на няколко бизнес организации, 
до които се допитахме, са категорични, че инфор-
мационните кампании и рекламните материали, 
които са подготвяни досега за популяризиране на 
европрограмите, не са били достатъчно ефективни. 
Оценката, която дават, е 4 по шестобалната систе-
ма (според Българската асоциация на микропред-
приятията и Българската търговско-промишлена 
палата), а ефектът от всичко извършено е равен 
на процента усвоени средства по оперативните 
програми - около 7.8% (според оценката на Бъл-
гарската стопанска камара). 

Изводът е, че три години след старта на опера-
тивните програми нито „средният българин”, нито 
представителите на бизнеса получават адекватна 
информация за европрограмите. Междувременно 
министерствата са усвоили няколко милиона лева 
за инфодни, събития, рекламни брошури, външна 
реклама, видеоклипове, химикалки, тефтери и 
дори антистрес топки.

опаковката и съдържанието
Парите за информационни кампании и реклама 
на еврофондовете също са европари. Те идват по 
линия на самата програма „Техническа помощ”, 
осите „Техническа помощ” на всяка отделна 
програма, а освен това за всеки отделен проект са 
предвидени средства за визуализация и реклама 
(вж. графиката). Милиони евро ще умрат, ако не 
бъдат използвани ефективно. А към момента те 
невинаги потичат към правилните канали. 

Ако думата на бизнеса има значение, бъдещите 
кампании не трябва да включват красиви, но без 
конкретна информация видеоклипове, билбордове 
без послание, рекламни карета, в които се залага 
на прекалено голямата креативност, но не и на 
реалната полза. Бизнесът е прагматичен и иска да 
получава конкретна информация, показва допит-
ването на в. „Пари”.

Най-ефективният канал за фирмите са ин-
формационните дни и срещата с експерти. „За 
бенефициентите е важно да се срещат с експерти 
по програмите и да получават конкретна информа-
ция. С масова реклама трудно се постига някакъв 
ефект, защото хората, които се интересуват от 
програмите, са наясно, че ги има и че могат да 

получат субсидии”, коментира Красимир Киряков, 
председател на Българската асоциация на консул-
тантите по европейски програми.

За представителите на бизнеса от значение са 
не чак толкова добрите примери, колкото лошите, 
защото предпочитат да получат съвет и поука. И 
не на последно място - искат по-добри и лесни за 
навигация интернет страници на отделните евро-
програми, а не химикали, тефтери и флашки.

Може и по-добре
През миналата година министерствата действител-
но са акцентирали на най-важния за бизнеса канал - 
информационните събития, показва обобщената 
справка (вж. графиката), но явно има какво още 
да се желае.

„В повечето случаи информацията, която се 
получава по време на информационните дни, 
е сравнително обща. Бизнесът има нужда от 
конкретни неща - как се кандидатства, какви са 
изискванията, как се извършват плащанията”, 
казва Беата Папазова, съветник по европейските 
въпроси и проекти в БТПП. 

„По време на информационните дни невинаги 
има достатъчно компетентни експерти. Освен това 
често се случва така, че те не могат да покриват го-
лям диапазон от въпроси и обикновено отговорите 
им са „прочетете насоките за кандидатстване” или 
„материалите са качени на сайта, проверете там”, 
казва Петър Стоянов, председател на Българската 
асоциация на микропредприятията. Той обръща 
внимание и на това, че трябва да има по-голяма 
публичност при организирането на информацион-
ните дни. Например те да бъдат популяризирани 
от местните власти или пък това да се възложи на 
външна за конкретното министерство агенция.

„Всъщност драмата е в това, че има разминаване 
между обясненията по време на информационните 
кампании и действителността. Обикновено, когато 
представителите на една компания подават проек-
та си, те осъзнават, че нещата не са толкова прости 
и лесни, както са им звучали на думи. Затова и 
самата администрация трябва да подобри работата 
си”, казва Божидар Данев, председател на БСК. 

Като цяло сравнително добра оценка от страна 
на бизнеса получават кампаниите за програмите 
„Конкурентоспособност” и „Развитие на човеш-
ките ресурси”, но като неясни и неефективни се 
оценяват тези на програмите „Околна среда” и 
„Транспорт”.

Пари рекламират пари
От средата на септември стартира поредната ин-
формационна кампания за оперативните програми 
(вж. карето), този път за всички накуп. Общо 
1.4 млн. лв. ще бъдат използвани за реклами в 
49 медии - телевизии, радио, вестници, сайтове. 
Предвидени са и желаните от бизнеса информа-
ционни събития, като те са планирани за шест 
града в страната. В проекта са привлечени и двама 
чуждестранни експерти. Преследват се две цели 
- да се посочат успешни примери за усвояване на 
средства от европейските фондове и вече да се го-
вори открито за проблемите при кандидатстването 
за субсидии, коментират от консорциума изпълни-
тел „Прозрачност за еврофондовете”. 

„Кампанията е чисто информационна и няма 
имиджов характер”, казват от консорциума и мно-
го държат това да бъде ясно. Всъщност при старта 
й самият министър по управление на средствата 
от ЕС Томислав Дончев призна, че работим и 
трябва да работим за изчистване на имиджа при 
усвояването на парите. 

А може би наистина имаме нужда от такава ре-
клама. Не заради блаженото неведение на братов-
чед ми на тема европрограми, а за да може повече 
хора от бизнеса да повярват в прозрачното, лесно 
и възможно усвояване на европарите. Нека обаче 
имаме предвид, че дори и рекламистите казват, че 
най-добрата реклама не струва много пари, а е по 
формулата „от уста на уста”. Всъщност няма нищо 
лошо в това да усвояваме европари за реклама, 
нали и те трябва да бъдат похарчени, за да не ги 
загубим. Но нека управляващите да концентрират 
усилията си в по-малко рекламни спотове и повече 
информация. 

Дарина Черкезова

Въпреки похарчените пари за инфо-
кампании 80% от българите остават 
слабо информирани. Бизнесът също

Колко са изхарчените пари за реклама и информационни                       кампании за европрограмите?

Управляващ орган: Министерство на околната среда и водите
Изхарчени средства: ��� хил. лв.

Програма: "Околна среда"

�� инфодни или събития 

� дни на отворените врати

Участие на Международно изложение и конференция „Вода София ����”

Национална кампания „Виртуална вода” 

Изпълнява се договор между МОСВ и Дарик радио за �� специализирани
радиорубрики, свързани с програмата

�� хил. броя обща брошура за програмата 

� хил. броя брошури за приоритетна ос � на програмата

над �� хил. броя рекламни материали  � папки, нотпадове, CD, USB,
химикалки, тефтери, плакати, фланелки и др.

Управляващ орган: Министерство на транспорта
Договорени средства: � млн. лв.

Програма: "Транспорт"

всяка година се провежда поне една информационна кампания за изпълнението
на  програмата

интернет страница на управляващия орган, печатни и рекламни материали,
публични събития, социологически проучвания

Управляващ орган: Министерство на регионалното развитие и благоустройството
Изхарчени средства: �� хил. лв. 

Предстои да се възложи поръчка за ��� ��� лв.

Програма: "Регионално развитие"

�� церемонии за подписване на договори

за годишната конференция за изпълнение на програмата през ���� г.

�� �прес�конференции за напредъка по изпълнение на програмата

�� информационни дни

В момента работи оценителна комисия за избор на изпълнител за изработване
и разпространение на рекламни и информационни материали 

Управляващ орган: Министерски съвет
Договорени средства: �.� лмн. лв. 

Програма: "Техническа помощ”

Оперативна програма "Техническа помощ"

информационна кампания за популяризиране на европейските програми
�включва реклами по телевизии, радио, печатни издания; информационни дни�

Управляващ орган: Министерство на финансите
Изхарчени средства: �.�� млн. лв.

Програма: "Административен капацитет"

�� информационни дни
�� обучения
�� пресконференции
� други публични събития

Управляващ орган: Министерство на икономиката, енергетиката и туризма
Изхарчени средства: �� ���.�� лв.

Програма: "Конкурентоспособност"

� информационни кампании

Управляващ орган: Министерство на труда и социалната политика
Изхарчени средства: около �� хил. лв.

Програма: "Развитие на човешките ресурси"

Парите за комуникация и публичност:

За инфорамционни кампании за европейската кохезионна политика
За статистически проучвания
За изграждане и функциониране на �� регионални инфоцентъра

По осите "Техническа помощ"* на програмите:
"Околна среда"
"Транспорт"
"Регионално развитие"**
"Конкурентоспособност"
"Развитие на човешките ресурси"

"Административен капацитет"

��.�� млн. EUR
�.�� млн. EUR

���.� хил. EUR
�.�� млн. EUR

��.�� млн. EUR
��.�� млн. EUR

�� млн. EUR
��.�� млн. EUR
��.�� млн. EUR

�.�� млн. EUR

За всеки реализиран проект с европейски средства трябва да се
предвиди бюджет за визуализация и публичност. 
*Средствата, заложени в осите "Техническа помощ" на оперативните програми, се използват не само за
популяризиране на съответната програма или за рекламни материали, но  за заплащането на
бонус възнагражденията на служителите, които работят по програмата 
** Посочените средства се отнасят само за информационни кампании и промоционални дейности

"Програма за развитие на селските райони"

Процедури, които са в изпълнение:

В процес на избор на изпълнител за:

Създаване на цялостна концепция за информационната кампания, изготвяне
на всички материали за печатните медии, консултиране на всички рубрики
в електронни медии, наблюдение на изпълнението и координиране
на информационната кампания

Изготвяне и изпълнение на външна реклама във връзка с информационната
кампания на програмата

Производство, тиражиране на магнитен носител и разпространение
чрез национален всекидневник на филми за програмата

Изработване на видеоклипове за програмата

Разработване и излъчване на специализирани консултантски рубрики в
регионални радиостанции

Публикуване на материали в печатни издания

��� хил. лв. 

��� хил. лв. 

Представяне на програмата в национални и регионални
изложения и конференции

Провеждане на  информационна кампания, насочена към
мерки ���, ���, ���, ��� и ���

��� хил. лв. 

��� хил. лв. 

Процедури, които предстои да стартират:

Изработване и излъчване на ��минутна специализирана рубрика
в телевизионни канали 

Изработка на печатни информационни материали и бюлетини
за подхода ЛИДЕР и НСМ

��� хил. лв. 

��� хил. лв. 

Организиране на публични събития и семинари за журналисти

Осигуряване на излъчване на рекламно�информационни
видеоклипове в национали и регионални телевизионни канали

��� хил. лв. 

��� хил. лв. 

��� хил. лв. 

��� хил. лв. 

��� хил. лв. 

�.� млн. лв.

рекламни и информационни материали
изработване на специализирани щандове, наем на информационни
екрани и озвучаване
наеми на зали
организиране на събитие

��� публични събития
�� специализирани обучения за бенефициенти и потенциални бенефициенти
��� информационни дни

Бюджет на проекта за информационна кампания за
оперативните програми ..........................   �.� млн. лв. 
Разпределение на бюджета �без ДДС�

За реклама в български електронни и
печатни издания и външна реклама 

За организацията на информационни събития
за еврофондовете �информационни дни� 

За други рекламни материали като вложки в медии,
брошури, книжки с въпроси и отговори

За предварителни, междинни и последващи
социологически проучвания 

Хонорари за работа на консултативния екип по кампанията 

��� ��� лв.

��� ��� лв.

�� ��� лв.

�� ��� лв.

�� ��� лв.
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Колко са изхарчените пари за реклама и информационни                       кампании за европрограмите?

Управляващ орган: Министерство на околната среда и водите
Изхарчени средства: ��� хил. лв.

Програма: "Околна среда"

�� инфодни или събития 

� дни на отворените врати

Участие на Международно изложение и конференция „Вода София ����”

Национална кампания „Виртуална вода” 

Изпълнява се договор между МОСВ и Дарик радио за �� специализирани
радиорубрики, свързани с програмата

�� хил. броя обща брошура за програмата 

� хил. броя брошури за приоритетна ос � на програмата

над �� хил. броя рекламни материали  � папки, нотпадове, CD, USB,
химикалки, тефтери, плакати, фланелки и др.

Управляващ орган: Министерство на транспорта
Договорени средства: � млн. лв.

Програма: "Транспорт"

всяка година се провежда поне една информационна кампания за изпълнението
на  програмата

интернет страница на управляващия орган, печатни и рекламни материали,
публични събития, социологически проучвания

Управляващ орган: Министерство на регионалното развитие и благоустройството
Изхарчени средства: �� хил. лв. 

Предстои да се възложи поръчка за ��� ��� лв.

Програма: "Регионално развитие"

�� церемонии за подписване на договори

за годишната конференция за изпълнение на програмата през ���� г.

�� �прес�конференции за напредъка по изпълнение на програмата

�� информационни дни

В момента работи оценителна комисия за избор на изпълнител за изработване
и разпространение на рекламни и информационни материали 

Управляващ орган: Министерски съвет
Договорени средства: �.� лмн. лв. 

Програма: "Техническа помощ”

Оперативна програма "Техническа помощ"

информационна кампания за популяризиране на европейските програми
�включва реклами по телевизии, радио, печатни издания; информационни дни�

Управляващ орган: Министерство на финансите
Изхарчени средства: �.�� млн. лв.

Програма: "Административен капацитет"

�� информационни дни
�� обучения
�� пресконференции
� други публични събития

Управляващ орган: Министерство на икономиката, енергетиката и туризма
Изхарчени средства: �� ���.�� лв.

Програма: "Конкурентоспособност"

� информационни кампании

Управляващ орган: Министерство на труда и социалната политика
Изхарчени средства: около �� хил. лв.

Програма: "Развитие на човешките ресурси"

Парите за комуникация и публичност:

За инфорамционни кампании за европейската кохезионна политика
За статистически проучвания
За изграждане и функциониране на �� регионални инфоцентъра

По осите "Техническа помощ"* на програмите:
"Околна среда"
"Транспорт"
"Регионално развитие"**
"Конкурентоспособност"
"Развитие на човешките ресурси"

"Административен капацитет"

��.�� млн. EUR
�.�� млн. EUR

���.� хил. EUR
�.�� млн. EUR

��.�� млн. EUR
��.�� млн. EUR

�� млн. EUR
��.�� млн. EUR
��.�� млн. EUR

�.�� млн. EUR

За всеки реализиран проект с европейски средства трябва да се
предвиди бюджет за визуализация и публичност. 
*Средствата, заложени в осите "Техническа помощ" на оперативните програми, се използват не само за
популяризиране на съответната програма или за рекламни материали, но  за заплащането на
бонус възнагражденията на служителите, които работят по програмата 
** Посочените средства се отнасят само за информационни кампании и промоционални дейности

"Програма за развитие на селските райони"

Процедури, които са в изпълнение:

В процес на избор на изпълнител за:

Създаване на цялостна концепция за информационната кампания, изготвяне
на всички материали за печатните медии, консултиране на всички рубрики
в електронни медии, наблюдение на изпълнението и координиране
на информационната кампания

Изготвяне и изпълнение на външна реклама във връзка с информационната
кампания на програмата

Производство, тиражиране на магнитен носител и разпространение
чрез национален всекидневник на филми за програмата

Изработване на видеоклипове за програмата

Разработване и излъчване на специализирани консултантски рубрики в
регионални радиостанции

Публикуване на материали в печатни издания

��� хил. лв. 

��� хил. лв. 

Представяне на програмата в национални и регионални
изложения и конференции

Провеждане на  информационна кампания, насочена към
мерки ���, ���, ���, ��� и ���

��� хил. лв. 

��� хил. лв. 

Процедури, които предстои да стартират:

Изработване и излъчване на ��минутна специализирана рубрика
в телевизионни канали 

Изработка на печатни информационни материали и бюлетини
за подхода ЛИДЕР и НСМ

��� хил. лв. 

��� хил. лв. 

Организиране на публични събития и семинари за журналисти

Осигуряване на излъчване на рекламно�информационни
видеоклипове в национали и регионални телевизионни канали

��� хил. лв. 

��� хил. лв. 

��� хил. лв. 

��� хил. лв. 

��� хил. лв. 

�.� млн. лв.

рекламни и информационни материали
изработване на специализирани щандове, наем на информационни
екрани и озвучаване
наеми на зали
организиране на събитие

��� публични събития
�� специализирани обучения за бенефициенти и потенциални бенефициенти
��� информационни дни

Бюджет на проекта за информационна кампания за
оперативните програми ..........................   �.� млн. лв. 
Разпределение на бюджета �без ДДС�

За реклама в български електронни и
печатни издания и външна реклама 

За организацията на информационни събития
за еврофондовете �информационни дни� 

За други рекламни материали като вложки в медии,
брошури, книжки с въпроси и отговори

За предварителни, междинни и последващи
социологически проучвания 

Хонорари за работа на консултативния екип по кампанията 

��� ��� лв.

��� ��� лв.

�� ��� лв.

�� ��� лв.

�� ��� лв.
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Преговорите на финансо-
вото министерство с общи-
ните за бюджета за 2011 г. 
започнаха. От ведомството 
на Симеон Дянков пред-
лагат на местната власт 
през следващата година да 
бъде запазено орязването 
на различните пера, напра-
вено в актуализацията на 
тазгодишния бюджет. “Така 
ще се циментират небла-
гоприятнитe тенденции от 
тази година. Ние искаме 
за следващата година по 
повечето направления да се 
отпуснат толкова средства, 
колкото бяха предвидени в 
бюджета в началото на 2010 
г.”, каза Гинка Чавдарова, 
изпълнителен директор на 
Националното сдружение 
на общините в Република 
България. 

Пари и услуги
За всички общини финан-
совото ведомство предлага 
през 2011 г. да има 27 млн. 
лв. за капиталови разходи. 
“През 2009 г. ни бяха от-
пуснати 66 млн. лв. Не ис-
каме чак толкова, защото 
сме наясно, че тази година 
е по-тежка, но смятаме, че 
средствата за капиталови 
разходи трябва да бъдат 
повишени на 47 млн. лв”, 
обясни Чавдарова. Според 
нея с пари за капиталови 
разходи няма да може да 
се гарантира достъпът до 
населените места, както 
и да се предлагат нужни-
те услуги на граждани-
те. От сдружението искат 
за следващата година да 
се отделят 50 млн. лв. за 
ремонт и поддръжка на 
общинските пътища. “От 
Министерството на фи-

Общините искат 
повече пари за 2011 г.
Средствата за капиталови разходи, за общинските пътища 
и за администрацията били тотално орязани

Проверките на заменки: 20 от 5000
Прокуратурата 
и земеделското 
министерство си 
прехвърлят случаите 
от няколко месеца
 
Прокуратурата проверява 
около 20 случая със замени 
на земеделски земи, съобщи 
главният прокурор Борис 
Велчев. Той обясни, че е 
върнал преписките за сдел-
ки, които земеделският ми-
нистър Мирослав Найденов 
му предаде през пролетта. 
В същото време министер-
ството съобщи, че е създа-
дена комисия, която да се 
занимава със случаите. 

Прехвърляне
Борис Велчев обясни, че 
сделките, при които става 

дума за държавна помощ, 
са около 20 и те се разслед-
ват от районната прокура-
тура в София. За 13 от тях 
Европейската комисия иска 
да бъдат развалени. Главни-
ят прокурор е върнал оста-
налите преписки, които зе-
меделският министър беше 
внесъл, с указание да бъдат 
проверени от инспектора-
та на министерството. От 
ведомството на Найденов 
съобщиха, че е сформирана 
специална комисия, която 
проверява всички сделки в 
периода 1999-2009 г., склю-
чени от предишните ръко-
водства на министерството. 
“Служителите  имат анга-
жимент, след като проверят 
преписките, да изпращат 
доклади до прокуратурата”, 
пише в съобщението на 

министерството.

Няма капацитет, 
има капацитет
През април Мирослав Най-
денов заля прокуратурата с 
5000 преписки за замени на 
земи. На извънредна прес-
конференция министърът 
разказа подробно за  “фра-
пантни случаи на замени 
на ниви на занижени цени”. 
Той даде пример със земя в 
Несебър, която е била про-
дадена при оценка от 6 EUR 
за квадратен метър, при по-
ложение че пазарната цена е 
била 120 EUR. Въпреки че, 
както се оказва, сега минис-
терството има възможност 
да провери случаите, тогава 
отговорът на Найденов на 
въпроса защо проверката 
не се прави от ведомството, 

беше: “Министерството на 
земеделието не е разслед-
ващ орган”. Седмици преди 
случая Европейската коми-
сия изпрати второ писмо до 
земеделското министерство, 
с което информираше, че е 
стартирала процедура зара-
ди замените на земеделски 
земи и гори. Брюксел по-
иска становище дали това 
според правителството е 
държавна помощ или прес-
тъпление. Тогава Найденов 
обяви, че българската по-
зиция е, че става въпрос за 
престъпление. В случай че 
държавата не докаже, че не 
става въпрос за държавна 
помощ, има опасност от 
санкции. Според данните 
глобата може да бъде между 
55 и 125 млн. EUR. 

Филипа Радионова

 Съгласни сме, че трябва да има намаляване на средствата, но да не е толкова драстично, колкото през тази година, коментира Гинка 
Чавдарова  снимки марина ангелоВа

▶

 Преди седмица Борис велчев се оплака, че прокура-
турата е затрупана от безсмислени сигнали
▶

нансите ни предлагат 42.5 
млн. лв. за тази цел. Смя-
таме, че тези пари няма 
да са достатъчни”, обясни 
Чавдарова. Тя смята, че и 
парите за зимно почиства-
не също трябва да бъдат 
увеличени. През тази го-
дина някои общини вече 
ги били похарчили и не 
било ясно как ще си под-
държат пътищата до края 
на годината. 

издръжката
на чиновниците
От сдружението на об-
щините са съгласни, че 
трябва да се направят още 
съкращения в администра-
цията. Вече били съкрате-
ни около 1500 чиновници. 
От друга страна обаче, от 
сдружението са против 
орязването на парите за 
тяхната издръжка. С актуа-
лизацията на бюджета за 

2010 г. парите за чинов-
ниците бяха намалени с 
около 40 млн. лв. “През 
тази година кметовете ще 
се вместят в бюджетите, 
като пускат служителите 
си в неплатени отпуски. 
Това обаче не може да 
продължи и през следва-
щата година. Гражданите 
ще отиват в общините, а 
там няма да има кой да ги 
обслужи”, обясни Чавда-

рова и допълни: “Съглас-
ни сме, че трябва да има 
намаляване на средствата, 
но да не е толкова драс-
тично, колкото през тази 
година.”

Мит
От сдружението смятат, че 
програмата за децентра-
лизация на общините не 
се изпълнява. Според нея 
през тази година е трябвало 

да бъде приет нов закон 
за местните данъци и так-
си. Очаква се, че той би 
стабилизирал собствените 
приходи на общините, но 
такъв още няма, оплакаха 
се кметове. 

Преговорите за бюдже-
та за 2011 г. с Министер-
ството на финансите ще 
продължат следващия 
вторник. 

Красимира Янева



У нас    НовиНи    7    

Поредната реформа във 
висшето образование се отлага
Няма да има нов 
закон, просто някои 
дупки в стария ще 
бъдат закърпени

Внасянето на новия Закон 
за висшето образование 
в парламента се отлага, а 
заедно с това и така дъл-
гоочакваната реформа в 
академичната среда. Това 
каза министърът на обра-
зованието и науката Сер-
гей Игнатов. 

Според прогнозите му 
новият закон все пак ще 
се реализира, но в рамките 
на неизвестен период през 
следващата година. Като 
причина за отлагането Иг-
натов изтъкна стремежа си 
реформите в науката и във 
висшето образование да 
вървят заедно. Според него 
по новия кодекс трябва да 
работят и учени от Българ-
ската академия на науките. 
Досега нормативният акт се 
изготвяше само от Съвета 
на ректорите. 

„Промените в БАН ня-
ма да приключат до края 
на годината, затова се на-
лага отлагането и на тези 
във висшето образование”, 
казва Игнатов. В Европа и 
Северна Америка наука се 
прави предимно в универ-
ситетите. Неговият стремеж 
е това да се случи и у нас. 
Идеята на министъра обаче 
срещна сериозен отпор в 
БАН. Учените съзряха в 
предложението му опит да 
се закрие академията. 

 Просветният министър 
изрази надежда, че до 5 
години около големите бъл-
гарски университети ще се 
създадат научни паркове. 
Засега надеждите му са са-
мо под формата на идеи и 
добри пожелания. 

вместо нов закон
Вместо нов Закон за вис-

Длъжници на НАП продават 
имоти сами на себе си 
Целта на тези „сдел-
ки” е да няма постъ-
пления по банковите 
сметки на фирмата, за 
да не бъдат блокира-
ни от данъчните

Длъжник, който има да 
плаща на НАП 150 хил. 
лв., се е опитал сам на себе 
си да продаде два магазина 
и един апартамент. Данъч-
ните обаче са поискали 
сделките да бъдат обяве-
ни за недействителни. От 
приходната агенция, която 
се ръководи от Красимир 
Стефанов, уточняват, че 
цените на недвижимите 
имоти, на които управи-
телят на фирмата става 
собственик, са не само под 
пазарните, но са и повече 

от два пъти по-ниски от 
данъчните им оценки.

Нова мода
Подобна „продажба” на 
имоти са се опитали да из-
вършат и двамата управите-
ли на ловешко дружество. 
Те дължат на хазната над 
50 хил. лв. Прехвърлили 
са собствеността върху пет 
фирмени имота на сина и 
дъщеря си, без от тези сдел-
ки по банковите сметки на 
дружеството да влязат пари. 
По-късно двамата управи-
тели са продали останалото 
без имущество дружество 
на трето малоимотно лице.

Хитър ход
Представител на фирма, 
който дължи на хазната 
около 10 млн. лв., се е опи-
тал да направи друга слож-

на финансова операция. 
Когато данъчните влезли 
на ревизия в дружеството 
му, той заложил бъдещите 
си парични постъпления 
по всички банкови сметки 
пред друга фирма, уж за да 
обезпечи задължението си 
към нея. Според разпоред-
бите на Данъчно-осигури-
телния процесуален кодекс 
(ДОПК) приходната аген-
ция има право да поиска 
от съда да обяви за недей-
ствителни такива сделки, 
чиято цел е държавата да 
не си събере вземанията.

Все по-често ревизори-
те се натъкват на фирми 
длъжници, които се оказва, 
че нямат активи, банковите 
им сметки са празни и дър-
жавата не може да събере 
вземането. 

Биляна вачева

▶ Просветният министър Сергей игнатов обяви промените в Закона за висшето образование на церемонията по откриването на новата ака-
демична година в УНСС снимка емилия костадинова

вторник 21 септември 2010  pari.bg

▶ Длъжниците стават все по-изобретателни в неплащането на данъци, коментира-
ха от ведомството на Красимир Стефанов снимка марина ангелова

шето образование Игнатов 
предлага да се направят 
изменения и допълнения 
в настоящия. 

Промените трябва да 
станат готови и да бъдат 
внесени в Министерския 
съвет до един месец. 

Те се отнасят предимно 
до подобряване на уп-
равлението на универ-
ситетите, до начина им 
на финансиране и до ак-
редитацията на висшите 
училища. С тези промени 
реформата на висшето об-
разование щяла да се „от-
пуши”, казва още Сергей 
Игнатов. 

Управлението
Много скоро трябва да се 
даде правната възможност 
на университетите да се 
обединяват във федератив-
ни структури, казва още 
просветният министър. Ня-
кои висши училища вече 
са изявявали настойчиво 
желание за това. Техниче-
ският университет в София 
например водил преговори 
да се обедини териториал-
но с вузовете, разположени 
около него. Югозападният 
университет в Благоевград 
и колежът по туризъм там 
също искали да станат едно 
цяло. Пречка за това обаче 

бил законът, който не каза 
как трябва да се реализира 
сливането. Самите вузове 
вече са дали предложение 
за механизма на обеди-
нението - федеративните 
структури да излъчват пре-
зидент, но да запазват сво-
ята автономност. Въпросът 
със сливането на адми-
нистрацията на висшите 
училища във федерацията 
обаче не е решен.

Финансирането
С промените в закона тряб-
ва да се направи и крачка 
напред към по-ефективен 
начин на финансиране на 

висшите училища. Игна-
тов обеща, че най-добрите 
вузове ще получат 10% 
по-висока субсидия след-
ващата година. Качеството 
на образованието ще се 
измерва с рейтинговата 
класация на специално-
стите, която се изготвя в 
момента. „Имаме проблем 
и с предприемачеството. 
Трябва да дадем възмож-
ност на вузовете да при-
вличат средства чрез инте-
лектуалните си продукти”, 
казва още просветният 
министър. Механизмите 
за това също трябва да 
залегнат в промените на 

закона.

Акредитацията
Фокус е и начинът на ак-
редитиране на висшите 
училища. Според Сергей 
Игнатов трябва да се из-
готви система за управле-
ние на качеството. „Сега 
се броят хабилитирани 
преподаватели, квадратни 
метри, книжни тела...”, 
казва той. Според него 
качеството трябва да из-
мести количеството като 
основен критерий за акре-
дитиране на дадено висше 
училище. 

Елена Петкова
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без идея за многото комисии 
за конфликт на интереси
Депутатите нямат ясна идея 
какво ще стане със сега съ-
ществуващата парламен-
тарна комисия за конфликт 
на интереси, след като бъде 
създадена новата самостоя-
телна комисия. Те нямат идея 
и  какво ще стане с десетките 
такива комисии към общи-
ните. Това показа допитване 
на в. „Пари” до депутати и 
експерти. Мненията варират 
в двете крайности - от „оста-
ва” до „трябва да се закрие”. 
Съществуването на новата 
структура се регламентира 
с измененията на Закона за 
конфликт на интереси, които 
депутатите приеха без дебат 
на първо четене. 

Различните визии
Според сегашния предсе-
дател на парламентарната 
комисия за конфликт на ин-
тереси Валентин Николов от  
„Атака” е логично тя да бъде 
закрита и правомощията й 
да се влеят в новата коми-
сия. На съвсем друго мнение 
е обаче неговият колега от 
комисията Николай Коцев 
от ГЕРБ. Той категорично 
заяви, че парламентарната 
комисия остава и ще упраж-
нява правомощията си на 
парламентарно ниво и дори 
и ще контролира дейността 
на новата комисия.

„Ако парламентарната 
комисия остане, това ще е 
най-голямата глупост”, ко-
ментира Олимпи Кътев от 
НДСВ, който беше предсе-
дател на подкомисията за 
установяване на конфликт на 
интереси в предишния пар-
ламент и един от идеолозите 
на закона. Той принципно не 
одобрява създаването на но-
вата комисия, тъй като в нея 
ще се концентрира опасно 
много власт.

В действие
Съдът образува 
три дела за 
конфликт на 
интереси

Три дела по сигнали 
на парламентарната 
комисия за конфликт 
на интереси започват 
във Върховния 

▶

административен 
съд. Те са срещу Капка 
Костова, член на Висшия 
съдебен съвет, Георги 
Лозанов, председател на 
съвета за електронни 
медии, и управителя 
на националния 
осигурителен институт 
Христина Митрева.

Докладите и срещу 
тримата са за това, 
▶

че не са спазили 
законовия срок от 7 
дни за подаване на 
декларация за конфликт 
на интереси. 

според Елеонора 
николова в 
измененията на закона 
е редно да се предвиди 
удължаване на този 
срок, за да се избегнат 
подобни ненужни дела.

▶

 Министерството на Маргарита Попова разработи поправките в Закона за конфликт на интереси след 
критики от Европейската комисия сниМКа ЕМиЛия КосТаДиноВа

▶

Според Елеонора Ни-
колова, експерт към пар-
ламентарната комисия за 
конфликт на интереси, 
моменти като този трябва 
да бъдат изчистени преди 
второто четене на проек-
тозакона. Тя коментира, че 
парламентарната комисия 
може би трябва да остане, 
но с намалени правомощия 
и да се занимава само с 
депутатите.

На общинско ниво
Същият въпрос стои и за съ-
ществуващите вече комисии 
към общините. Според Еле-
онора Николова натрупаният 
опит и капацитет в комисиите 
не трябва да бъде жертван с 
лека ръка, но в същото време 
тя признава, че именно на 
местно ниво е най-големият 
проблем с ефективността на 
Закона за конфликт на инте-
реси. Решението на Валентин 
Николов пък е да се запазят 
комисиите към общините 
заради спецификите на мест-
ното управление и системата 
да стане двустепенна. 

Комисия с ъпгрейд
Проектът за нова комисия с 
повече правомощия е разра-
ботен от Министерството на 
правосъдието, а решението 
дойде като резултат от пре-
поръка на ЕК за по-голяма 
ефективност. Новата коми-
сия ще бъде нещо като първа 
инстанция, нещо като КАТ в 
областта си и ще има наказа-
телни правомощия, обясни 
Елеонора Николова. 

Като цяло идеята намира 
сравнително широка под-
крепа, но трябва да бъдат 
изчистени някои  недомис-
лия и неуредици, смята тя. 
Представителите на парла-
ментарната комисия за ус-

НДСВ е против създа-
ването на такава цен-
трализирана комисия, в 
която ще се съсредоточи 
толкова власт. Опасно е. 
Това ще бъдат пет души, 
които трябва да контро-
лират всичко - централна 
власт, местна власт. Не е 
възможно да бъде истин-
ски ефективно, но от друга 
страна, може комисията да 
се използва за влияние и 
манипулиране на общест-
вени поръчки на общинско 
ниво. 
Не е редно, ако се създава 
такава централна комисия, 
да се запази и парламен-
тарната, това би било 
глупост.

Ще съсредоточи  
опасно много власт

ако се съз-
дава такава 

централна комисия, 
да се запази и пар-
ламентарната, би 
било глупост

олимпи Кътев
председател на подкомисията 
за установяване на конфликт на 
интереси в 40-ото нс

Проблемът с неработе-
щия закон за конфликт на 
интереси трябва да бъде 
решен по друг начин, не 
със създаването на толкова 
силна комисия с толкова 
власт. 

Създаването на независима комисия би трябвало да подобри 
разкриването на конфликт на интереси

Добре е да има една 
комисия с повече право-
мощия, която да събере 
под шапката си останалите 
органи - в парламента и на 
общинско ниво. Личното 
ми мнение е, че е по-до-
бре в такъв случай обаче 
парламентарната да се 
закрие, защото няма да е 
нужна. Относно комисии-
те на общински нива, там 
има повече смисъл да се 
запазят заради специфи-
ките на местно управле-
ние и системата да стане 
двустепенна.
Относно концентрацията 
на власт - комисията няма 
да е последна инстанция, 
а по-скоро първа. След нея 

валентин Николов
председател на парламентар-
ната комисия за конфликт на 
интереси, „атака” 

има съд, така че контрол 
има. Освен това нейната 
работа ще започне, след 
като е установен някакъв 
конфликт. Няма как тя да 
въздейства върху избора 
по обществени поръчки. 

Парламентарната 
комисия се запазва 
категорично и тя ще 
изпълнява всичките си 
функции в парламента, 
докато другата ще има 
много по-големи право-
мощия извън установя-
ването на конфликт на 
интереси сред депутати-
те, като нашата комисия 
дори  ще контролира 
дейността на новата.

Ние сме пет души в 
парламента, не можем 
да обхванем всички 
държавни структури 
на централно и местно 
ниво. Няма  как. Нужна 
е комисия с такива по-

Николай Коцев
член на парламентарната  
комисия за конфликт на инте-
реси, ГЕРБ 

големи правомощия. 
Не можем да говорим 
за злоупотреби с власт, 
защото като всеки дър-
жавен орган тя си има 
механизми за контрол 
и т. н.

тановяване на конфликт на 
интереси също подкрепят 
идеята, тъй като по думи-
те им сега те не могат да 
обхванат ефективно всич-
ки държавни и общински 
структури. В същото време, 
за да може новата комисия 
да има по-голям обхват, това 
предполага, че и тя трябва да  
има разширен капацитет, а не 
просто петима членове, как-
то пише в проектозакона. 

Ани Коджаиванова

Новият орган ще  
бъде шапка

Парламентарната  
комисия остава

Мнения

По-добре в 
такъв слу-

чай парламентар-
ната да се закрие, 
защото няма да е 
нужна

Нужна е 
комисия с 

по-големи правомо-
щия, защото сега не 
успяваме да контро-
лираме всичко
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Тотю Младенов очаква с 10% 
по-високи осигурителни прагове
Работодатели заявиха, 
че подобен среден 
ръст за всички секто-
ри е невъзможен

Социалният министър Тотю 
Младенов обяви, че според 
него минималните осигури-
телни прагове в различни-
те икономически дейности 
догодина ще бъдат с около 
10% по-високи, отколкото 
тази година. Това Младе-
нов обясни пред БНТ ден 
преди да приключат тра-
диционните годишни пре-
говори между синдикати и 
работодатели за размера на 
доходите на отделните кате-
гории персонал, под които 
не може да пада начисля-
ването на осигурителните 
вноски.

Мотиви
Днес е крайният срок за 
приключване на прегово-
рите между синдикати и 
работодатели, след което 
държавата трябва да оп-
редели административно 
какви да бъдат праговете 
там, където не е постигна-
та договореност или не са 
водени преговори въобще. 
До края на седмицата но-
вите осигурителни прагове 
за 2011 г. вече ще са ясни, 
каза министър Младенов. 
По думите му “това е пътят 
- доходите трябва да рас-
тат постепенно”. Догодина 
прогнозите са за 3.5% ръст 
на БВП, мисля, че има шан-
сове леко да растат и дохо-

дите, каза още Младенов.

Реакция
Десетпроцентен ръст на ми-
нималните осигурителни до-
ходи на фона на общата зае-
тост е твърде висок, комен-
тира за в. “Пари” Димитър 
Бранков, зам.-председател 
на БСК. По данни на БСК 
споразумения са постигнати 
в около 20 икономически 
дейности от общо 70. Там, 
където са водени преговори, 
в масовия случай или няма 
промяна на осигурителни-
те прагове, или ръстът е 
минимален от порядъка на 
5%. Единствено в сектор 
“Търговия” има договорено 
увеличение от 10% и не мо-
же да се очаква, че това ще 
бъде някакъв среден ръст за 
всички икономически дей-
ности, заяви Бранков.

Процедура
За браншовете, в които ня-
ма постигнато споразуме-
ние или няма договаряне 
въобще, държавата адми-
нистративно определя кол-
ко да бъдат минималните 
осигурителни прагове за 
следващата година. Това 
става на базата на инфла-
цията през предхождаща 
година или на отчетен ръст 
на осигурителните доходи 
в съответната икономиче-
ска дейност отново през 
предхождащата година. За 
2010 г. например в много 
сектори не бе постигната 
договореност между двете 
страни и държавата се на-

меси със символичен ръст 
на осигурителните прагове 
от 2.2%. В годините на ико-
номически растеж преди 
кризата този ръст варираше 
от 7 до 12%.

Върху бизнеса в момента 
се оказва голям натиск за 
вдигане на минималната ра-
ботна заплата и ако подобен 
автоматизъм се приложи и 
към минималните осигури-
телни прагове, това може 
да има много негативни 
последици, коментира Ди-
митър Бранков. Министър 
Тотю Младенов вчера от-
ново заяви, че минималната 
работна заплата през 2011 
г. трябва да стане 270 лв., 
което е увеличение от 12%. 
Против това покачване са 
финансовият министър 
Симеон Дянков и негови-
те заместници. Младенов 
обаче даде да се разбере, че 
тепърва предстоят дебатите 
за минималната работна 
заплата в Министерския 
съвет. Мисля, че Минис-
терският съвет ще вземе 
най-правилното решение, 
каза той.

Мила Кисьова 
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В САЩ Борисов лобира срещу 
визите и кани Китай в България

До 5-6 години Бъл-
гария ще е средно-
европейска държава, 
твърди премиерът

България е много по-спо-
койно и сигурно място 
след едната година, от-
както ГЕРБ е на власт. 
Доказателство за това е, 
че през последните месеци 
няма нито едно убийство 
или грабеж. Обяснението 
е на премиера Бойко Бо-
рисов, който се срещна 
с българската общност в 
Ню Йорк. Борисов участва 

При срещата на Борисов с еврейски организации те са помолили за подкрепа 
срещу иранската ядрена програма, съобщи правителственият пресцентър
▶

в сесията на ООН. Пред 
българите той допълни, 
че до 5-6 години България 
ще е средноевропейска 
държава.

Поредица срещи
Освен с българите Борисов 
се срещна още с представи-
тели на еврейски организа-
ции, които според информа-
цията на правителствения 
пресцентър са поискали 
подкрепа срещу иранската 
ядрена програма. Предстои 
и среща с китайския минис-
тър-председател. Той смя-
та да му предложи Китай 

да открие свое постоянно 
експо в България, което да 
е китайското изложение за 
цяла Европа. 

Да махат визите
“Неформално докато съм в 
Ню Йорк, всички шефове 
на служби ще дойдат да ме 
видят. Догодина ще пъту-
ваме в Шенген и не е редно 
да имаме визи, затова ще 
поставим въпроса - влезем 
ли в Шенген, да махнат 
визите!”, каза още Борисов. 
По думите му за това ще се 
работи в сътрудничество с 
Полша и Унгария.

АКТУАЛНИ ПРОБЛЕМИ И 
ПРЕДИЗВИКАТЕЛСТВА В РЕГИОНА

Със съдействието на:

��/ ���� ���                 events.pari.bg                   events@pari.bg               

Конференция
АВТОМОБИЛЕН ТРАНСПОРТ & СПЕДИЦИЯ

Спонсор:

ПОВЕЧЕ ИНФОРМАЦИЯ ЗА ПРОГРАМАТА И ЗА РЕГИСТРАЦИЯ:

��.��.���� г. Гранд Хотел София

Догодина прогнозите са за 3.5% ръст на БвП, мисля, че има шансове леко да 
растат и доходите, каза министър Младенов  снимка емилия костадиноВа

▶

20 бранша 
приключиха 
преговорите 

до момента са под
писани споразумения 
в секторите “селско и 
горско стопанство”, “лека 

▶

промишленост”, “търго
вия”, “машиностроене”, 
“Здравеопазване”, “тури
зъм”, “Водоснабдяване”, 
“Пощенски и куриерски 
услуги” и “охранителна 
дейност”. 

Все още няма постиг▶

ната договореност за 
хранителната индустрия, 
металургията, енергети
ката и строителството, 
където работодателски
те организации настоя
ват да няма покачване на 
минималните осигурител

ни прагове. 
Браншовите органи

зации от химическата 
промишленост, далекосъ
общенията и транспорта 
са отказали преговори за 
определяне на минимални 
осигурителни прагове.

▶
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Перспективата остава 
стабилна, ако прави-
телството продължи с 
фискалната консоли-
дация

Рейтингът на Великобритания 
ще остане AAA в близко бъдеще

Увеличението на капи-
тала на NBG измества 
процедурата с един 
месец

Гърция ще отложи перио-
дичните стрес тестове на 
банките си за октомври, за 
да имат те повече време 
да се подготвят. Между-
народният валутен фонд, 
Европейската комисия и Ев-
ропейската централна банка 
са се съгласили тестовете 
да не се провеждат през 
септември, съобщиха све-
товните медии.

Няма голямо значение
Решението гръцките тре-
зори да бъдат проверявани 
всяко тримесечие е едно от 
условията за отпускането 
на международния заем в 
размер на 110 млрд. EUR, 
който беше договорен през 
май. Целта е да се гаранти-
ра, че те биха издържали на 
икономическия спад в ре-
зултат на строгите бюджет-
ни ограничения. Банките в 
страната участваха и в тес-
товете, проведени в Европа 
през юли от Комитета на 
европейските банкови над-
зорници (CEBS), като само 
ATEbank не издържа провер-
ката. Тестовете показаха, че 
гръцките трезори като цяло 
са достатъчно стабилни, за 
да се справят с увеличение 
на лошите кредити до 17% 
към края на 2011 г., без да 
трябва значително да уве-
личават капитала си. Според 
анализатори отлагането на 
сегашния тест с около месец 
няма голямо значение, тъй 
като графикът донякъде се 
е изместил от проверките 
на CEBS.

Тестовете на банките 
в Гърция се отлагат

Поредна организация 
понижи прогнозата 
си за икономически 
растеж

Световната икономика няма 
да изпадне в повторна реце-
сия. Това показва прогнозата 
на Центъра за икономиче-
ски и бизнес проучвания 
(CEBR), цитирано от BBC.

Мозъчният тръст обаче 
понижи очакванията си за 
растеж в глобален план и в 
САЩ. Според него иконо-
миката в света ще се уве-
личи с 3.5% през 2010 г. и с 
3.4% догодина. Предишната 
прогноза на центъра беше 
за растеж от съответно 3.7 
и 4.1%.

На същото мнение
Това не е първата организа-
ция, която предвижда забавя-
не на икономиката през тази 
година. Наскоро Междуна-
родният валутен фонд обяви, 
че възстановяването ще е по-

слабо заради проблемите на 
финансовия сектор. Според 
Организацията за икономи-
ческо сътрудничество и раз-
витие (ОИСР) съществува 
“голяма несигурност” за све-
товната икономика. ОИСР 
също намали прогнозата си 
за БВП на страните от Г-7 от 
1.75 на 1.5%, но въпреки това 
не очаква нова рецесия.

Перспективи 
пред САЩ
Икономиката на САЩ дого-
дина ще нарасне с 2.2%, след 
като отчете ръст от 2.5% през 
2010 г., посочва в доклада си 
CEBR. Въпреки увеличеното 
промишлено производство 
в страната през последната 
година от центъра не оч-
акват тази тенденция да се 
запази, тъй като тя се дължи 
на временното изчерпване 
на запасите. Разходите на 
американските компании в 
крайна сметка ще засилят 
растежа, но това едва ли ще 
стане преди 2012 г.

Специалистите не 
очакват повторна 
рецесия в света

Емисия
Заради отлагането на проце-
дурата резултатите на бан-
ките за деветмесечието ще 
може да бъдат включени в 
оценката. Преди да започнат 
тестовете, се очаква да изле-
зе и докладът на приватиза-
ционните консултанти. Най-
важното обаче е, че National 
Bank of Greece (NBG) ще 
може да приключи увеличе-
нието на капитала си. Най-
голямата банка в страната 
планира да набере 2.8 млрд. 

EUR чрез издаването на 
права, конвертируеми об-
лигации и продажба на дял 
в турското си подразделение 
Finansbank, съобщи Reuters. 
Операцията е свързана и с 
новите капиталови изисква-
ния, известни като Базел 3. 
NBG ще предложи емисия 
права между 27 септември 
и 11 октомври. 

Надежда за доверие
Банкери коментираха, че 
едно успешно увеличение 

на капитала от NBG ще 
засили инвеститорското до-
верие. Миналата седмица 
правителството започна да 
организира месечни аукцио-
ни за 6-месечни облигации, 
като безпроблемно пласира 
книжа за над 1 млрд. EUR. 
Нова емисия тримесечни 
облигации за 300 млн. EUR 
ще бъде предложена днес. 
Въпреки интереса към кни-
жата обаче дълговите разхо-
ди на Гърция обаче остават 
високи.

Гръцкото правителство отново предлага краткосрочни облигации, но въпреки 
интереса към емисиите дълговите разходи остават високи  снимка bloomberg

▶

През юни правителството на Дейвид Камерън обя-
ви план за съкращаване на разходите снимка reuters

▶

Коалицията на преми-
ера спечели изборите, 
но не взе достатъчно 
места в парламента

Десноцентристката коали-
ция на шведския премиер 
Фредрик Рейнфелд успя да 
победи социалдемократите 
на изборите в неделя, но 
изгуби пълното си мнозин-
ство, след като в парламен-
та влезе и крайнодесната 
партия Шведски демократи. 
Това изправя страната пред 
вероятно правителство на 
малцинството, което да води 
страната през следващите 
четири години.

Резултати
Управляващите спечелиха 
49.3% от гласовете, показват 
данните от преброяването 
на 99% от бюлетините. Ле-
воцентристката опозиция 
на социалдемократите и 
зелените взе 43.6%. Това 
означава, че коалицията на 

Рейнфелд ще получи 172 
от 349 места в парламента. 
Опозицията ще остане със 
157 депутати, а антиими-
грантската партия ще има 
20 места. Активността на 
избирателите е била 82.1%.

варианти
Фредерик Рейнфелд, кой-
то спечели популярност с 
орязването на данъците в 
Швеция и обеща още нама-
ления, се надява да убеди 
Зелената партия да подкрепи 
правителството му. Засега 
обаче партньорите на соци-
алдемократите смятат да се 
придържат към коалицията 
си. Това може да доведе 
до формирането на прави-
телство на малцинството, 
което не е необичайно за 
скандинавските страни. Не 
се изключва и възможността 
в крайна сметка да се по-
стигне договореност със зе-
лените. Най-малко вероятен 
е вариантът да се насрочат 
нови избори.

Швеция е изправена 
пред правителство 
на малцинството

Перспективата на рейтинга 
на Великобритания оста-
ва стабилна, съобщиха от 
международната агенция 
Moody’s Investors Service. 
Страната ще запази оцен-

Пред министър-председателя Фредрик Рейнфелд 
стоят тежки преговори, за да си осигури стабилно 
правителство  снимка reuters

▶

ката си AAA, ако продъл-
жи да изпълнява плана за 
фискална консолидация, 
който правителството на 
Дейвид Камерън обяви 
през юни. 

Прегледът на правител-
ствените разходи обаче, 
който ще бъде публикуван 
през октомври, ще пока-
же доколко реалистичен 
е планът, казаха от аген-
цията. 

Непоправими 
щети
Финансовата криза е при-
чинила непоправими щети 
на икономиката на Вели-
кобритания. За разлика от 
рецесията след Втората 
световна война, която бе-
ше последвана от бързо 
възстановяване, този път 
икономиката няма да се 
съвземе толкова скоро, 
смятат в Moody’s. Брут-
ният вътрешен продукт на 
страната едва ли скоро ще 
достигне предкризисните 
си нива в средносрочна и 

дори в дългосрочна перс-
пектива, тъй като рецеси-
ята трайно се е отразила на 
икономиката.

От Moody’s очакват БВП 
на Великобритания да на-
раства с 1.5 до 3% в средно-
срочен план. Въпреки това 
стабилната перспектива 
показва, че рейтингът на 
страната не се предвижда 
да се промени в близкото 
бъдеще.

Рискови 
сценарии
Независимо от това от 
агенцията посочват ня-
колко сценария, които 
може да застрашат оцен-
ката. Рязко покачване на 
доходността на облига-
циите в резултат на ин-
флационни шокове или 
понижаване на пазарното 
доверие, както и евенту-
алното възобновяване на 
проблемите в банковия 
сектор, са потенциалните 
причини за намаляване на 
рейтинга.
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Новите компании, които участват в изчислението на четирите  
бенчмарка, не успяха да раздвижат търговията на борсата 

Сделка
Акционер в 
„Интерлоджик” 
намали дела си
„Аполло Капитал Груп” АД 
е намалило дела си в „Ин-
терлоджик-лизинг” АД до 
49.99%, показва съобщение 
на публичното дружество. 
Доскорошният  
мажоритар е продал  

405 840 акции, или 8.925% 
от капитала на лизинго-
вата компания. Датата на 
сетълмента е 15 септември. 
Купувач на книжата е „Ерго 
Груп 2010” ЕООД, което е 
с капитал 2 лв., а едноли-
чен собственик е Мария 
Глава. „Аполло Капитал” 
е намалило дела си до 
49.99% и в „Интерлоджик-
имоти” АД. Мажоритарът 
е продал 122 050 акции от 

капитала на компанията за 
имоти, които представляват 
5.7% от капитала. Купувач 
на дела е „Новус 2010” 
ЕООД, за което няма данни 
в Търговския регистър. По-
следната сделка с книжата 
на „Интерлоджик-лизинг” 
е от 23 юли тази година. 
Последното прехвърляне 
по позицията на „Интер-
лоджик-имоти” е от 16 
август.

SOFIX

BG40

BGREIT

BGTR30

“ЗЪРНЕНИ ХРАНИ БЪЛГАРИЯ” АД - 0.71 - -1.26%
“СТАРА ПЛАНИНА ХОЛД” АД - 2.89 - -4.62%

“АДВАНС ТЕРАФОНД” АДСИЦ - 1.17* - +0.34%**

“ДОВЕРИЕ-ОБЕДИНЕН ХОЛДИНГ” АД - 3.26 - +0.31% 

“ЮРИЙ ГАГАРИН” АД - 35.3 - -5.86% 
“АДВАНС ТЕРАФОНД” АДСИЦ - 1.17 - +0.34%

“ИНДУСТРИАЛЕН КАПИТАЛ ХОЛДИНГ” АД - 2.97 - -0.97% 

“БИОВЕТ” АД - 7.98 - +4.37%

“ЕМКА” АД - --- -
 ---

“ПОЛИМЕРИ” АД - --- 
- ---

“ВЕЛГРАФ  АСЕТ МЕНИДЖМЪНТ” АД - --- - ---
“ИНДУСТРИАЛЕН КАПИТАЛ ХОЛДИНГ” АД - 2.97 - -0.97% 

“БИОВЕТ” АД - 7.98 - +4.37% 

“М+С ХИДРАВЛИК” АД - 5.19 - +2.53%

“БОЛКАН ЕНД СИЙ ПРОПЪРТИС” АДСИЦ - --- - ---

“ИНТЕРКАПИТАЛ ПРОПЪРТИ ДИВЕЛОПМЪНТ” АДСИЦ - --- - ---

Изменение на цените на новите компании в първия ден, 
в който индексите се изчисляват с нов състав

*Цена на затваряне, в лв.
**Промяна

И четирите индекса на Бъл-
гарската фондова борса за-
твориха с повишение след 
първия ден, въпреки че в 
изчисляването им влязоха 
нови компании. Ръстове-
те бяха минимални и под 
половин процент. Според 
анализатори това се дължи 
на предварително калкули-
раните промени, които са 
ясни от доста време.

Сини  
чипове
Първият ден, в който во-
дещият индекс Sofix се из-
числява от движението на 
15 компании, а не на 20, 
завърши с повишение от 
0.18% за бенчмарка. Че-
тирите нови сини чипа се 
разделиха в движението, 
а самият бенчмарк затво-
ри сесията на ниво 392.76 
пункта.

„Адванс Терафонд” бе-
ше най-печеливш от но-
вите компании в базата на 
най-стария индекс, след 
като книжата на фонда за 
земеделска земя се пови-
шиха с 0.34% до 1.17 лв. 
за акция. С положителна 
доходност на дневна база 
се отчетоха и книжата на 
„Доверие-Обединен хол-
динг” АД. Цената за акция 
достигна 3.26 лв. след ръст 
от 0.31%. 

Пазарната капитализа-
ция на холдинга достиг-
на 45.66 млн. лв., като в 
периода 1-20 септември 
оценката на дружеството 
се повиши с 9.24 млн. лв. 
„Доверие” беше избран за 
син чип заради високия 
си фрий-флоут, тъй като 
към 1 септември пазарната 
капитализация на холдин-
га беше 36.4 млн. лв. при 
минимално изискване 40 
млн. лв. За да стане част 
от Sofix, дадена емисия 
трябва да изпълнява усло-
вието за обща оценка или 
за минимум 15% свободно 
търгуеми акции.

Една от най-поскъпва-
щите акции след обявяване 
на промените в бенчмар- 
ка - „Стара планина Холд” 
АД, обърна тенденцията и 
вчера беше най-губещото 
ново попълнение в Sofix. 
Книжата на холдинга се по-

нижиха с 4.62% до 2.89 лв. 
за акция. „Зърнени храни 
България” АД също загу-
би част от стойността на 
книжата си, като спадът 
от 1.26% намали цената за 
акция до 0.706 лв.

Другите  
индекси
Секторният BGREIT, който 
също от вчера се изчислява 
чрез по-малко компании, 
спечели едва 0.07% до 
41.18 базисни точки. Нито 
едно от новите попълнения 
в базата на измерителя не 
предизвика инвеститор-
ски интерес. Акциите на 
дебютантите в базата му 
„Интеркапитал Пропърти 
Дивелопмънт” АДСИЦ и 
„Болкан енд Сий Пропър-
тис” АДСИЦ не бяха обект 
на покупко-продажба.

На двойки се разделиха и 
новите дружества в BG40. 
С повишение затвориха 
„Биовет” АД и „Адванс Те-
рафонд”. Книжата на про-
изводителя на ветеринарни 
медикаменти се повиши с 
4.37% до 7.984%. „Биовет” 
беше най-поскъпващата 
акция от новите в индекси-
те. С понижение от вклю-
чените в BG40 приключиха 
„Индустриален Капитал 
холдинг” АД и „Юрий Га-
гарин” АД, които загубиха 
съответно 0.97 и 5.86%. 
Без сделки затвори сесията 
по позициите на „Емка” 
АД и „Полимери” АД.

Най-силно се повиши рав-
нопретегленият BGTR30, 
който добави 0.45% до 
301.38 пункта. Освен „Би-
овет” за ръста му помогна 
и бившият син чип”М+С 
Хидравлик” АД. Книжата 
на машиностроителното 
предприятие се повишиха с 
2.53% до 5.19 лв. за акция. 
Без сделки премина сеси-
ята за „Велграф Асет Ме-
ниджмънт” АД, което стана 
част от индекса по-малко от 
шест месеца след листва-
нето си на БФБ. Книжата 
на компанията бяха качени 
за вторична търговия на  
7 април 2010 г.

атанас Христов

написаното не е препоръка 
за сделки с ценни книжа.
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Процедурата по преноси-
мост на номерата между 
мобилни и стационарни 
мрежи трябва да заработи 
безпроблемно от 1 октом-
ври. Това условие постави 
Комисията за регулиране 
на съобщенията след по-
редната среща с мобилните 
оператори и алтернативни-
те телекоми. В противен 
случай от регулатора ще на-
лагат максимално предви-
дените санкции при всеки 
провален случай на пренос 
на номер.

Жалби
Срещата бе свикана от регу-
латора заради големия брой 
постъпили жалби за про-
блеми след опростяването 
на процедурата за прено-
симост на номерата в нача-
лото на август. Причините 
за възникналите спънки са 
бъгове със софтуерните сис-
теми на операторите, новата 
билинг система „М-Тел” 
и некоректно попълнени 
заявки за преносимост от 
страна на телекомите. 

Статистика
Общо 73 жалби за пробле-
ми, свързани с процедурата, 
са постъпили в КРС от 6 
август до момента, като по-
голямата част от тях са били 
подадени през септември. 
Преди месец и половина от 
регулатора въведоха ефек-
тивно промените в про-
цедурата по преносимост 
на номерата, която вече се 
осъществява на едно гише. 
Тоест потребителят отива 
само при телекома, чийто 
клиент иска да стане, и по-
дава заявление при него. 
Впоследствие даряващият и 
приемащият телеком трябва 
да се разберат помежду си 
за прехвърлянето на номе-
ра, което трябва да стане 
в рамките на 7 дни след 
подаване на заявлението. 
Множество потребители 
обаче са се оплакали, че 
тази преносимост така и не 
се осъществява. 

От операторите изтъкват 
различни причини за това, 
но най-честата са проблеми 
със системите на трите те-

лекома, които „имат нужда 
от изчистване на бъгове”, 
коментират от компании-
те. Паралелно с това про-
блем е било изискването 
на КРС новата и старата 
система за преносимост да 
функционират паралелно в 
продължение на 1 месец, за 
да не останат непренесени 
абонати. 

Според телекомите е нор-
мално при въвеждането 
на нови системи да има 
проблеми с тях, а за от-
страняването им трябва 
време. Всеки от операто-
рите изпита затруднения 
при осъществяване на про-
мяната най-вече поради 
кратките срокове, в които 
тя трябваше да се осъщест-
ви, коментират от „М-Тел”. 
В началото на септември 
компанията започна смя-
ната на системата си за 
таксуване, което също се 
превърна в спънка за пре-
носимостта. Промените в 
софтуера на компанията на 
практика са блокирали про-
цеса от и към оператора от 
началото на месеца, комен-
тират от бранша. Само от 
„Глобул” до вчера са имали 
800 заявки за получаване 
на номера от основния си 
конкурент, които не са били 
обработени. 

Друг проблем е възникнал 
заради некоректно попълне-
ни заявки за прехвърляне 
на абонати - например с 2 
вместо с 3 имена на потре-
бител, некоректно попъл-
нени имена на компании и 
т.н. Към тези пречки спада 
и смяната на личните доку-
менти и промяната в номе-
рата на новите свидетелства 
за идентичност. От „М-Тел” 
обвиниха директно „Гло-
бул”, че компанията е от-
казвала да пренася номера 
заради несъвпадането на 
номера на лични карти на 
нейни клиенти със заявки-
те, подавани от конкурен-
тите й. 

От операторите обаче 
са единодушни, че тези 
пречки са преодолени и от  
1 октомври процедурата по 
преносимост на номерата 
ще заработи ефективно.

Телекомите се изпокараха заради спънки в процедурата, обещаха да работи без проблеми от 1 октомври

Операторите заплашени с максимални 
санкции заради преносимостта

Всеки от 
оператори-
те изпита 

затруднения при 
осъществяване на 
промяната най-вече 
поради кратките 
срокове, в които 
тя трябваше да се 
осъществи

„м-Тел”

 мобилните оператори ще трябва да осъществяват безпроблемно всяка заявка за прехвърляне на номер от началото на октомври, в противен случай ги грози  
максималната глоба от 100 хил. лв. снимка марина ангелоВа

▶

1 2
Как се пренася мобилен или стационарен номер:

Потребителят попълва заявление за
пренос, одобрено от регулатора и
операторите при приемащия телеком.
Според одобрените от КРС промени,
влезли в сила от � август, това e
единствената стъпка, която трябва
да предприеме клиентът. Преди
промените процедурата отнемаше
до �� дни

Мобилните оператори
трябва да осъществяват
прехвърлянето в срок
до � работни дни след
подаването на молбата

Проблемите след промените
� Бъгове в системите на трите оператора

� Некоректно попълнени заявки и от
потребители, и от приемащи телекоми

� Липса на комуникация между телекомите
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Жалби
Потребителите 
искат спазване 
на сроковете
▶ основните причини, 
поради които в крс са 
постъпили жалби срещу 
процедурата, са:
- неспазване на двудневния 
срок за предоставяне 
на информация от 
даряващия доставчик 
на приемащия относно 
пороци в заявлението за 
преносимост. 

- активиране на приемащия 
доставчик на телефонен 
номер, идентичен с този 
при даряващия преди 
изключването му. 
- Претендиране на 
неустойки от даряващия 
доставчик заради спорната 
клауза за автоматично 
подновяване на договора на 
абоната.
- Технически проблеми със 
системите за обработка на 
заявления за преносимост.
- изключване на телефонен 
пост след подаване на 
заявление за преносимост.

Санкции
Ако проблемите с преноси-
мостта продължат, предсе-
дателят на регулатора Ве-
селин Божков се е заканил, 
че всеки нерешен случай ще 
бъде санкциониран с мак-
симално предвидените 100 
хил. лв. В момента комиси-
ята провежда разследвания 
по получените жалби, но 
дори и да има санкции по 
тях, те няма да са с макси-
малния предвиден размер, 
твърдят запознати. 

Според данните на  
„М-Тел” от старта на про-
цедурата за обслужване на 
едно гише само около 20% 
от всички заявени за пре-
насяне в мрежата на компа-
нията над 5 хил. фиксирани 
номера са реално прене-
сени. При мобилните про-
центът е 15, коментираха от 
компанията. Процентът на 
мобилните номера, прене-
сени от „М-Тел” към други 
оператори, е 25% от всички 
заявени. От останалите мо-
билни оператори отказаха 
коментар за броя заявки за 
пренос на номера от и към 
мрежите им. 

Самата процедура няма 
реално влияние върху па-
зара и до момента, твърдят 
от телекомите. От КРС не 
коментираха колко номера 
са пренесени след старта 
на преносимостта на едно 
гише заради разминаване 
в предоставените данни от 
операторите. До март обаче 
пренесените номера са едва 
10 хил., показват данните на 
КРС. При мобилните броят 
на пренесените номера е 
над 50 хил., което е незна-
чителна част от над 9 млн. 
регистрирани карти.

Преносимостта обаче е 
опция за операторите да 
се сдобият с нови клиенти, 
които запазват номерата и 
кодовете на предишния си 
телеком. За това се счита, че 
ефективната процедура за 
преносимост е един от ком-
понентите на конкурентния 
телекомуникационен пазар. 
До момента обаче това не се 
получава, а и анализаторите 
не са особено оптимистич-
ни за ефекта на опростената 
процедура по преносимост 
върху пазарното разпреде-
ление у нас.

Христо Ласков
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Телекомите се изпокараха заради спънки в процедурата, обещаха да работи без проблеми от 1 октомври

Операторите заплашени с максимални 
санкции заради преносимостта

Според собствени-
ци на фирми новият 
закон за автобусните 
превози облагодетел-
ства сивата икономика

Част от собствениците на 
автобусни фирми се закани-
ха да протестират, ако бъдат 
приети промените в Закона 
за автомобилните превози. 
Според тях новата законова 

рамка облагодетелства си-
вата икономика и нарушава 
пазарния принцип. 

Според приетите на пър-
во четене промени директ-
ните автобусни линии меж-
ду населените места над 30 
хил. души ще се възлагат 
на превозвачи след кон-
курс на министерството 
на транспорта. Населените 
места под 30 000 души 
ще бъдат обслужвани от 

допълнителни автобусни 
линии, утвърдени от об-
ластните и общинските 
управи.  „Новата законо-
дателна мярка ще ограничи 
конкуренцията, което пък 
ще доведе до увеличаване 
цената на услугата, каза 
Себатин Исмаилов.  Тек-
стовете обаче бяха под-
крепени от Националното 
сдружение на автобусните 
превозвачи.

Превозвачи недоволстват 
срещу законови промени

Бургаският „Примо-
рец” беше удостоен 
със сертификат от 
EAWS

Бургаският хотел „Примо-
рец” получи най-престижния 
лиценз за хотелски и SPA 
услуги - Европейски SPA и 
уелнес сертификат (EAWS). 
Така България за първи път 
беше включена като дести-
нация в каталога на най-до-
брите Wellness&Spa хотели 
в света. 

Едва 28 хотела в света, от 
които само 10 в Европа, са 
покрили критериите на сер-
тификата. Той се защитава 
пред Европейския одитен 
институт за уелнес и SPA 
(The European Audit Institute 
Wellness&Spa e.V.). 5-звезд-
ният SPA „Приморец” успя 
да защити Premium степен за 
качество, с което се нареди до 
най-класните хотели от своя-
та категория. Сертификатът 
има давност 2 години. 

изисквания 
За да получи първа ка-
тегория на европейския 
сертификат за качество, 
„Приморец” е покрил 850 
изисквания. Критериите на 
одита са били фокусирани 
върху цялостната дейност 
- ниво на обслужване на 
рецепция и стаи, поддър-
жане на чистота, качество 
на храната, разнообразие на 
уелнес и SPA услугите, ни-
во на сигурност, тишина и 
комфорт, съобразителност 
на персонала и др. 

Български хотел влезе 
в каталог на световните 
SPA дестинации

Европейският одитен 
институт за уелнес и SPA 
е единственият в Европа 
международен институт за 
стандартизация и развитие 
на SPA и уелнес центрове и 
е най-авторитетната оценя-
ваща организация в света. 

проверка
Представителите на EAWS 
са пристигнали в „Примо-
рец” като семейна двойка 
германски туристи, без хо-
телът да бъде уведомяван, 
че е проверяван, и прекарали 
седмица в Гранд хотел „При-
морец”. „Това е начинът да 
разберем дали хотелът отго-
варя на нашите критерии за 
качество”, каза д-р Михаел 
Гек, вицепрезидент на Ев-

ропейския сертифициращ 
институт. 

Европейският SPA сер-
тификат е признание не 
само за „Приморец”, но и 
за нивото на българския 
туризъм въобще, коменти-
рат от бранша. За пръв път 
български хотел ще влезе в 
каталозите, предназначени 
за първокласни туристи, 
и ще се опита да разбие 
представата за България 
като евтина дестинация. 
„Евтиното не означава не-
пременно лошо, защото то-
ва е все пак бизнес”, твърди 
Гек. По думите му България 
е страна, която се развива 
бързо и туристите тук могат 
да съчетаят SPA почивка с 
културен туризъм. 

 Вицепрезидентът на Европейския сертифициращ 
институт д-р михаел Гек (вдясно) връчи 
престижния сертификат

▶

 мобилните оператори ще трябва да осъществяват безпроблемно всяка заявка за прехвърляне на номер от началото на октомври, в противен случай ги грози  
максималната глоба от 100 хил. лв. снимка марина ангелоВа

▶

автобусните фирми се разделиха в мнението си за законовите промени
снимка боби тошеВ

▶
1 2

Как се пренася мобилен или стационарен номер:

Потребителят попълва заявление за
пренос, одобрено от регулатора и
операторите при приемащия телеком.
Според одобрените от КРС промени,
влезли в сила от � август, това e
единствената стъпка, която трябва
да предприеме клиентът. Преди
промените процедурата отнемаше
до �� дни

Мобилните оператори
трябва да осъществяват
прехвърлянето в срок
до � работни дни след
подаването на молбата

Проблемите след промените
� Бъгове в системите на трите оператора

� Некоректно попълнени заявки и от
потребители, и от приемащи телекоми

� Липса на комуникация между телекомите
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В края на октомври 
започват търговете 
от втория етап на 
Оперативна програма 
“Регионално 
развитие”

Сдружение “Пътища-Запад 
2010”, в което водеща компа-
ния е “Холдинг Пътища” на 
Александър Божков, започ-
ва да ремонтира Лот 14 от 
Оперативна програма “Реги-
онално развитие”. Проектът 
включва две отсечки с обща 
дължина 17.1 км. Ще бъдат 
рехабилитирани пътните 
участъци между Перник и 
Брезник и с. Овчарци и Са-
парева баня. Обществената 
поръчка предвижда рехаби-
литацията да се извършва 
едновременно и на двата 
участъка.

Срокове
Срокът за изпълнение е 
близо 3 месеца, а стойност-
та на проекта е 5.270 млн. 
лв. “Ще следим изпълни-
теля и надзора - да работят 

“Холдинг Пътища” взима 
5.3 млн. лв. за ремонт на 17 км“Турин Имоти” АДСИЦ ще 

продава имот на свой акцио-
нер, показва покана за свик-
ване на извънредно общо съ-
брание на фонда, насрочено 
за 18 октомври. На него ще 
се гласува за сделката между 
свързаните лица. Купувач на 
имота, който е апартамент 
с паркомясто на ул. “Не-
офит Рилски” в София, е 
Димитър Луканов Луканов. 
Според мотивирания доклад 
купувачът е собственик на 
25.4% от капитала на про-

“Турин Имоти” продава 
имот на свой акционер

давача “Турин Имоти”. Спо-
ред отчета към края на юни 
обаче Димитър Луканов е 
собственик на едва 6.15% от 
акциите на АДСИЦ-а. Най-
голям акционер е бащата на 
Димитър Луканов - Лукан 
Луканов, който е собственик 
и на козметичната компания 
“Арома” АД. Най-големият 
актив на АДСИЦ-а е апар-
таментен хотел в центъра на 
София, оценен на 1.4 млн. 
лв. Общите активи на фонда 
са малко над 3 млн. лв.

Строежът 
на “Люлин” 
отново 
закъснява 
Общо 13 км от магистралата 
вече са построени
Строителството на третия 
тунел от магистрала “Лю-
лин” закъснява с 20 дни, ус-
танови проверка на Агенция 
“Пътна инфраструктура”. 
Това е поредното закъсне-
ние на аутобана. Причината 
е, че главният изпълнител 
“Мапа Джингиз” започна 
работа по тунела много 
късно. До края на седми-
цата фирмата е обещала да 
наеме подизпълнители, с 
което да навакса забавяне-
то. Според шефа на АПИ 
Божидар Йотов проблем 
има и при изграждане на 2 
км от магистралата, където 
трябва да бъде направено 
допълнително укрепване 
на откосите. По думите му 
това също ще забави за из-
вестно време магистралата. 
Той обаче отказа да съобщи 
колко е общото изоставане 
на строителя от графика.

България може да загу-
би предвидените от ИСПА 

 Холдинг “пътища” ще ремонтира едновременно двата участъка▶

145 млн. EUR, ако до 31 
декември 2010 г. не са го-
тови строително-монтаж-
ните дейности по проекта. 
В началото на септември 
премиерът Бойко Борисов 
обяви, че забавянето на 
проекта вече е надхвърли-
ло 70 дни.  

Проектът се финансира 
от предприсъединителната 
програма и държавния бю-
джет и е на обща стойност 
185 млн. EUR. Първона-
чалният договор беше 137 
млн. EUR, но след неколко-
месечни преговори турците 
успяха да договорят допъл-
нителни 48 млн. EUR. 

Проблеми има и при стро-
ителството на Лот 4 от ма-
гистрала “Тракия”, където 
строител е консорциумът 
“Тракия IV”, в който участ-
ват фирми на Васил Божков. 
Там се провеждат геодезич-
ни проучвания, след което 
ще започне строителството 

в срок и с необходимото 
качество по изграждането 
на пътния участък”, увери 
Божидар Йотов, предсе-
дател на УС на Агенция 
“Пътна инфраструктура”. 

Тръжни процедури
“По два от лотовете от 
първия етап на оператив-
ната програма има обжал-

ване на процедурата, което 
забавя и тяхното факти-
ческо рехабилитиране”, 
обясни Йотов. В края на 
следващия месец трябва 
да започнат тръжните про-
цедури за лотовете, които 
влизат във втория етап 
на програмата. “Очаква-
ме да спестим около 100 
млн. лв.”, коментира още 

председателят на АПИ. По 
думите му това ще позво-
ли да се реализират още 
проекти с европейско фи-
нансиране. Със спестените 
пари от първия етап на 
процедурата вече започна 
рехабилитацията на Юж-
ната дъга на Софийския 
околовръстен път.

николета Цветкова

на отсечката от Карнобат 
до Бургас. “Изграждането 
на другите два лота върви 
по план”, заяви Йотов. Той 
е категоричен, че няма да 
има промени в проектите за 
изграждане на аутобана. 

Южна дъга
“На 24 септември ще бъ-
де пусната в експлоатация 
Южната дъга на пътен въ-
зел “Даскалово” от магис-
трала “Люлин”, каза Божи-
дар Йотов. След пускането 
на движението значително 
ще се облекчи трафикът 
от столицата до зимните 
курорти. “Реално построени 
са 13 км от магистрала-
та, каза шефът на Агенция 
“Пътна инфраструктура”. 
До края на ноември трябва 
да бъдат пуснати в експло-
атация другите два тунела 
от магистрала “Люлин”. 
Строителните дейности 
при тях са в доста напред-

нал етап. “Мапа Джингиз” 
уверяват, че с помощта на 
други строителни фирми 
третият тунел ще е готов до 
18 декември. 

проекти
До края на годината трябва 
да започнат тръжни про-
цедури за по два лота от 

магистралите “Струма” 
и “Марица”. При отчуж-
дителните процедури на 
“Струма” има пречки, които 
забавят изпълнението на об-
ществената поръчка. Сега се 
изясняват точните срокове 
на тези процедури, защото 
се очаква промяна в Закона 
за държавната собственост. 

“Отчужденията обаче тряб-
ва да се случат в кратки сро-
кове”, обясни Йотов. Според 
него няма опасност това да 
оскъпи строителството на 
“Струма”. Средствата и за 
двата аутобана се отпускат 
по Оперативна програма 
“Транспорт”. 

николета Цветкова

 Шефът на апи Божидар Йотов обеща да пусне Южната дъга на пътен възел 
“Даскалово” на 24 септември снимки боби тошеВ

▶



Японската 
компания се цели в 
10% пазарен дял до 
2012 г.

Японската компания Nissan 
Motor смята да удвои про-
изводството на коли в Ки-
тай до 2012 г., с което да 
увеличи дела си на най-го-
лемия автомобилен пазар 
в света. Компанията обяви, 
че производството ще дос-
тигне 1.2 млн. коли вместо 
планирания по-рано ръст 
от 20%.

Потенциал
Третият по големина авто-
мобилен производител в 
Япония, в който френска-
та Renault държи 44%, се 
надява делът му в Китай 
да достигне 10% в сравне-
ние с около 6% в момента. 
“Nissan е водещата японска 

автомобилна компания в 
Китай, но смятаме, че има-
ме потенциал за по-голямо 
присъствие”, каза главни-
ят изпълнителен директор 
Карлос Госн.

По стъпките 
на другите
Подобни планове за раз-
ширяване на позициите в 
Китай вече бяха обявени 
и от други производители 
на коли. Миналата седми-
ца General Motors каза, че 
смята да увеличи произ-
водството в смесените си 
предприятия в страната. 
Корейската Hyundai Motor 
пък строи трети завод в 
Китай, с което общото про-
изводство ще нарасне с 
две трети и ще достигне 1 
млн. броя.

Позиции
Nissan стана най-големият 
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Двойно повече коли ще 
произвежда Nissan в Китай

Френски банки глобени за чекови такси
384.9
▶ млн. EUR общо глоби 
е наложил френският 
орган за защита на 
конкуренцията на 
банките

Сделката зависи от 
приключването на 
продажбата на част 
от бизнеса на BAE 
Systems

Френската авиационна 
компания Safran ще при-
добие по-голяма част от 
американската L-1 Identity 
Solutions Inc. за 1.6 млрд. 
USD. В сделката се включ-
ват и дълговете на фир-
мата. С това Safran ще 
разшири продуктовия си 
портфейл, тъй като L-1 
Identity Solutions прите-
жава технология за снема-
не на биометрични данни 
и разпознаване на лица. 
Safran ще плати по 12 USD 
на акция, което е премия 
от 24% над пазарната цена 
към 17 септември, обявиха 
от френската компания.

Условие
Междувременно от аме-
риканската фирма съоб-
щиха, че са постигнали 
договореност да продадат 
част от бизнеса си на BAE 
Systems за 296 млн. USD в 
брой. Приключването на 
тази сделка е условие за 
придобиването на L-1 от 
Safran.

Пазар
От френската компания 
прогнозират, че пазарът на 
биометрични технологии 
ще нараства с 15% през 
следващите пет години, 
въпреки че за L-1 в Safran 
имат “консервативни” оч-
аквания за увеличение от 
10%. Близо 20% от про-
дажбите на компанията 
миналата година се дъл-
жат на решения за военна 
сигурност.

Safran ще 
купи L-1 за 
1.6 млрд. USD

“Лукойл” ще доставя природен газ на Китай
Проектът може да 
постави под въпрос 
осигуряването на 
гориво за “Набуко”

Петролният гигант “Лу-
койл” е на път да стане вто-
рата руска компания освен 
“Газпром”, която ще доста-
вя природен газ на Китай. 
Официален меморандум с 
китайската компания CNPC 
се очаква да бъде подписан 
по време на посещение-
то на президента Дмитрий 
Медведев в Пекин на 26-
28 септември. Документът 
обаче не е обвързващ, оч-
аква се преговорите за це-
ната да бъдат доста тежки, 
смятат експерти.

Параметри
“В края на септември “Лу-
койл” планира да подпише 
меморандум със CNPC за 
доставката на газ”, съоб-
щи президентът на руската 
компания Вагит Алекперов. 
Параметрите на договора 
все още не са определени, 
но засега се знае, че от 2014 
г. “Лукойл” ще може да 
внася в Китай по 15 млрд. 
куб. м природен газ от на-

ходищата си в Узбекистан, 
пише в. “Коммерсант”. То-
ва би поставило под въпрос 
осигуряването на гориво 
за газопровода “Набуко”, 
коментират експерти.

находище
В Узбекистан “Лукойл” 
добива газ в рамките на 
проекта “Кандим - Хаузак 
- Шади”, където запасите се 
оценяват на общо 350 млрд. 
куб. м. Около 6 млрд. куб. м 
са произведени в участъка 
Хаузак през 2007 г. Плани-
ра се добивът от Кандим 
и Шади да започне през 
2014 г., което ще увеличи 
годишното производство до 
15 млрд. куб. м. Съгласно 
споразумението с “Узбек-
нефтегаз” “Лукойл” полу-
чава 80% от продукцията, а 
останалите 20% остават за 
узбекската компания. Цели-
ят газ се продава на руската 
“Газпром”. 

Схема
Все още не е ясно каква 
част от дела на “Лукойл” 
ще се продава на CNPC 
и каква ще отива за “Газ-
пром”. Преди седмица Ва-
гит Алекперов и главният 

изпълнителен директор на 
“Газпром” Алексей Милер 
са се договорили за схема-
та, по която ще се изнася 
газ за Китай. Засега не се 
съобщават подробности, 
но се знае, че доставките 
няма да са в нарушение на 
генералното споразумение 
за стратегическо сътрудни-
чество между “Газпром” и 
“Лукойл” през 2005-2014 г.

Въпросителни
Експертите обаче не са 
сигурни дали проектът на-
истина ще се реализира. 
Според тях подготвяният 
меморандум не задължава 
страните с нищо. Освен 
това Китай няма да се съ-
гласи да плаща повече на 
Узбекистан, отколкото на 
Туркменистан. По данни 
на в. “Коммерсант” Турк-
менистан доставя синьо 
гориво на Китай по 120-
150 USD за 1000 куб. м. 
На свой ред Узбекистан 
не продава газа по-евтино 
от Русия (210 USD за 1000 
куб. м). Ето защо прего-
ворите за цената вероятно 
ще продължат доста време, 
докато се стигне до ком-
промис.

Санкционирани са 
общо единадесет 
финансови 
институции

Единадесет френски банки 
бяха глобени с общо 384.9 
млн. EUR за съгласуване 
на таксите за обработка на 
чекове. Трезорите са на-
лагали неоправдана такса 
от 4.3 цента върху 80% от 
обменените във Франция 
чекове между януари 2002 
и юли 2007 г., съобщиха от 

органа за защита на конку-
ренцията. 

Глобени
Банките продължават да 
прилагат две други так-
си за “свързани услуги”, 
които не отговарят на 
разходите им за тези ус-
луги, казаха властите. На-
казаните трезори са BNP 
Paribas, HSBC, Banque 
de France, BPCE, Banque 
Postale,  Confederation 
Nationale du Credit Mutual, 
Credit Agricole, Credit du 

при преминаването към 
нова дигитална система 
за обработване на чеко-
вете. 

Финансовите институции 
твърдят, че е трябвало да 
компенсират загубите, ко-
ито са понасяли от това, че 
е трябвало да освобождават 
средствата за чековете по-
рано, отколкото е било при 
старата система. 

Според властите обаче 
няма доказателства, че бан-
ките са били на червено 
от въвеждането на новата 
система.

Nord, CIC, LCL и Societe 
Generale. 

нова 
система
Таксите са били въведени 

Президентът на “Лукойл” Вагит алекперов обяви плановете на компанията да 
стане вторият руски износител на природен газ за Китай  снимки bloombERg

▶

японски автомобилен про-
изводител в Китай, след ка-
то изпревари Toyota Motor. 
Това стана благодарение 

на пуснатата серия малки 
коли, за които купувачите 
получаваха данъчни облек-
чения от правителството.

Nissan Motor е водещият японски производител на 
коли на най-големия автомобилен пазар в света
▶

 Френската компания Safran разчита на решения за 
военна сигурност за една пета от продажбите си
▶



Договорен фонд

Стойност за един дял 20.09.2010 г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел - Принсипал 1.0291 лв. 1.0138 лв. 1.0240 лв. 1,46 % 2,14 %

Сентинел - Рапид 1,1798 лв. 1,1798 лв. 2,98 %   4,29 %

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените са валидни за поръчки, подадени на 17 септември 2010 г.
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид Борса Единица Цена 3м.
Мед LME USD/т 7735,5 7714,25
Калай LME USD/т 23650 23550
Олово LME USD/т 2188 2203
Цинк LME USD/т 2155,5 2173,5
Алуминий LME USD/т 2174 2199
Никел LME USD/т 23345 23212
Алуминиева сплав LME USD/т 2220 2160

Вид Борса Единица Купува Продава
Злато LME USD/тр.у. 1278,9 1279,35
Сребро LME USD/тр.у. 20,75 20,79
Платина LME USD/тр.у. 1616 1620
Паладий LME USD/тр.у. 533,5 537
Родий LME USD/тр.у. 2100 2100

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид Борса Единица Октомври Ноември
Суров петрол NYMEX USD/б 73,66 73,66
Брент ICE USD/б 77,95 78,25
Газьол ICE USD/т 668 669
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 3,95 3,95
Бензин 95 NYMEX USD/т 715 -
Нафта NYMEX USD/т 665 -

Вид Разновидност Борса Единица Октомври
Пшеница Soft Red CBT USD/т 275,03
Царевица Yellow CBT USD/т 205,38
Ечемик Feed ASX USD/т 261,24
Памук No.2 NYBOT USD/т 2226,85
Какао  NYBOT USD/т 2738,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 4117,06
Соя No.2 ICE USD/т 400,96
Захар White NYSE LIFFE USD/т 618,10

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 30.09.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 21.09.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута Код За  Стойност 
Currency Code For Rate 
Австралийски долар AUD 1 1,37049
Бразилски реал BRL 10 8,67177
Канадски долар CAD 1 1,47766
Швейцарски франк CHF 1 1,45707
Китайски ренминби юан CNY 10 2,23582
Чешка крона CZK 100 7,88133
Датска крона DKK 10 2,62538
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37560
Хонконгски долар HKD 10 1,95413
Хърватска куна HRK 10 2,68898
Унгарски форинт HUF 1000 7,02601
Индонезийска рупия IDR 10000 1,69369
Исландска крона ISK 100 3,26625
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,77916
Литовски литаc LTL 1000 1,29314
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,20828
Норвежка крона NOK 10 4,82754
Новозеландски долар NZD 10 2,46637
Филипинско песо PHP 10 1,09021
Полска злота PLN 100 3,36817
Нова румънска лея RON 10 4,96227
Руска рубла RUB 10 4,61444
Шведска крона SEK 100 4,99428
Сингапурски долар SGD 10 2,07069
Словашка крона SKK 10 1,12605
Тайландски бат THB 100 4,80312
Нова турска лира TRY 10 1,01417
Щатски долар USD 1 1,51850
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,09460

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валута Код За  Стойност Разлика

Currency Code For Rate Difference

ЕВРО EUR 1 1,95583 0

АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,41460 0,02690

БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,72905 -0,11126

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,45016 0,00791

ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,48619 -0,01333

КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,22803 -0,01181

ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,92636 0,00738

ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62619 -0,00088

ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,33309 -0,01428

ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,92641 -0,03442

ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,68499 0,00025

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,95406 0,07944

ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,66630 -0,02655

ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,27253 0,00295

ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000

ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,74519 -0,05941

ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,28769 -0,00923

ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000

ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75819 -0,00233

МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,17102 0,00296

МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,82100 -0,06430

НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,45893 -0,02026

НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,09039 -0,00225

ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,39695 -0,01696

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,95360 0,00464

НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,58684 0,01661

РУСКА РУБЛА RUB 100 4,82326 -0,14304

ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,13100 0,03092

СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,12185 -0,01052

ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,86489 -0,02200

НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 1 0,99981 -0,01200

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,49597 -0,02797

ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,09628 -0,01482

ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1912,00000 4,47000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 21.09 .2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

17.09.2010 г.

157,67 156,90 156,13 155,74 153,82 153,82   
11,99 11,93 11,88 11,85 11,70 11,70   
86,19 85,77 85,35 84,94 83,68 83,68   
99,86 99,37 98,89 98,40 96,95 96,95   
772,43 768,68 764,93 761,18 749,93 749,93   
164,64 163,86 163,07 162,29 156,80 156,80   
80,11 79,73 79,34 78,96 77,03 77,03   
155,65 154,90 154,15 153,40 149,66 149,66   
300,13 298,70 297,27 295,84 285,84 285,84   
202,21 201,25 200,28 199,32 192,58 192,58   
234,26 233,14 232,02 230,91 223,10 223,10   
81,04 80,65 80,27 79,88 77,18 77,18   
237,20 236,07 234,94 233,81 225,90 225,90   

до 15.00 ч. на 16.09.2010 г.

Взаимен фонд
Нетна стойност 
на активите на 

дял (НСАД)

Емисионна 
стойност  

(цена при покупка)

Цена при 
обратно 

изкупуване
Цени за 1 дял за 18/09/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,172202 € 1,195646 € 1,166341
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,893679 € 0,911553 € 0,889211

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,856688 € 0,873822 € 0,852405

Цените са валидни за поръчки, подадени на 15/09/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени за 1 дял за 21/09/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,140276  лв. 1,140276  лв. 1,140276 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 21/09/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.8028 4.8268 4.9949 4.8028  4.7067   -6.73% 15.33% -11.12% -24.05% 21.01.2008
фонд в акции 6.8544 6.8887 7.1286 6.8544  6.7173   -3.24% 14.04% -4.47% -13.24% 23.01.2008
високодоходен 10.1461 10.2983 10.5519 0.0000  0.0000   0.86% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.3128    2.3128    -7.20% 28.02% -16.81% -55.26% 12.11.2007
балансиран 2.7460    2.7460    -7.69% 24.65% -15.92% -48.49% 12.11.2007

паричен пазар 11.2836  11.2780  11.2611 11.2724 11.2724 11.2780 4.99% 0.12% 7.04% 6.36% 06.10.2008
балансиран 10.8076  10.7538  10.6463 10.7000  0.0000 0.41% 3.98% -1.44% 3.84% 06.10.2008
фонд в акции 10.0900  10.0398  9.8892 9.9394  0.0000 -2.34% 8.59% -5.48% 0.21% 06.10.2008
             
балансиран 13.7081    13.5724    1.12% 5.32% -0.36% 6.61% 14.12.2005
фонд в акции 7.9875    7.9084    -5.59% 10.18% -16.09% -4.48% 01.03.2006
фонд в акции 4.8360    4.7881    -18.20% 12.16% -18.60% -15.95% 21.06.2006
фонд в акции 7.6438    7.4212    -6.30% 12.19% -4.01% -10.73% 05.02.2008
фонд в акции 11.2552    10.9274    6.48% 12.77% 8.41% 3.43% 05.02.2008
паричен пазар 12.0392    12.0392    6.12% 0.13% 8.80% 8.40% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 82.1161    81.8287  82.1161  -0.98% 1.97% -6.97% -4.68% 20.11.2006
фонд в акции 48.0352    47.7950  48.0352  -7.44% 3.18% -15.89% -13.60% 20.11.2006
фонд в акции 63.3799    63.0630  63.3799  -8.07% 4.53% -10.45% -12.40% 03.10.2007
             
фонд в акции 98.0510    96.5912    -5.20% 3.32% -4.54% -0.75% 04.01.2007
балансиран 79.2469    78.0671    -5.03% 2.23% -5.74% -7.37% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.31248    1.30986    5.00% 0.80% 6.93% 5.80% 01.12.2005
балансиран 1.07615    1.06971    -0.29% 4.21% -3.10% 1.47% 01.12.2005
фонд в акции 0.74756    0.73646    -4.36% 8.62% -11.58% -6.38% 01.03.2006
фонд в акции 0.74489    0.74043    1.49% 2.55% 2.97% -11.04% 07.03.2008
ниско рисков 1.04879    1.04565    2.24% 0.39% 3.62% 3.37% 07.05.2009

балансиран 101.6055    100.5945    -1.59% 6.73% -6.29% 0.23% 07.12.2005
балансиран 107.3173    106.2495    -2.69% 5.61% -7.94% 1.45% 06.03.2006
фонд в акции 86.7807    85.4887    -4.20% 9.68% -10.33% -1.41% 20.06.2005
паричен пазар 122.2800    122.2800    6.44% 0.53% 7.65% 7.20% 31.10.2007
ниско рисков 93.9422    93.5669    4.06% 2.61% -1.16% -2.39% 01.02.2008
ниско рисков 106.4668  106.3604  106.0413  106.3604  3.85% 1.02% 5.14% 5.16% 01.07.2009

балансиран 4.7276     4.6994     -3.86% 7.64% -8.35%*** 4.74% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9487  0.9440   0.9416  0.9370     -10.85% 13.68% -19.68%*** -4.69% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.9326     17.8076     -4.26% 7.23% -11.41% 10.31% 28.09.2004
фонд в акции 11.1753    11.0199     -8.43% 10.27% -18.16% 2.25% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.2058     1.1880     -6.93% 12.49% -7.66% 1.96% 10.05.2004
фонд в акции 0.7653     0.7540    9.69% 21.30% 20.31% -6.89% 04.10.2006
фонд в акции 1.0003     0.9855    14.08% 22.27% 8.50% -0.52% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 130.3444  130.1496  129.8898    3.12% 3.26% 4.70% 6.15% 04.05.2006
балансиран 14.3088  14.3088  14.1671    -4.92% 8.25% -9.15% 2.03% 17.12.2004
фонд в акции 0.7344  0.7272  0.7200    -1.99% 15.40% -10.48% -7.22% 04.05.2006
             
балансиран 790.7076    784.7921    1.39% 5.72% 4.60% -8.92% 09.05.2008
фонд в акции 707.4503    702.1577    -0.22% 7.11% 3.94% -12.43% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.3309    11.3309    4.24% 1.52% 5.56% 2.73% 30.01.2006
балансиран 119.2403    119.2403    -0.65% 5.73% -3.28% 2.08% 30.01.2005
фонд в акции 6.7167    6.7167    -4.64% 11.85% -11.73% -8.22% 30.01.2006
фонд в акции 10.0631    10.0631    -0.06% 2.55% -0.13% 0.38% 30.01.2009

фонд в акции 8.8571    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5140  0.5114  0.5088    -2.37% 7.22% -7.24% -21.08% 19.11.2007
балансиран 0.7396  0.7370  0.7344    -0.93% 3.32% -2.36% -10.21% 19.11.2007
ниско рисков 0.9941  0.9926  0.9911    3.08% 1.10% 4.35% -0.26% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2635  1.2616  1.2597   4.32% 0.28% 6.63% 5.29% 16.03.2006
консервативен 1.2865  1.2827  1.2789   4.97% 0.95% 7.63% 5.68% 16.03.2006
балансиран 0.8672  0.8637  0.8602   -0.27% 3.70% -2.71% -3.20% 16.03.2006
фонд в акции 0.6373  0.6341  0.6309   -5.56% 6.90% -11.13% -9.61% 16.03.2006
балансиран 0.7242  0.7213  0.7184   -5.12% 4.30% -8.46% -11.81% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000   N/A N/A N/A N/A 
 1.0315  1.0315  0.9799   N/A N/A N/A N/A 
            
паричен пазар 1.1798    1.1798   2.98% 0.15% 4.29% 3.70% 15.11.2005
балансиран 1.0291   до 90 дни  над 90 дни  1.46% 3.51% 2.14% 0.38% 12.09.2005
    1.0138  1.0240      

балансиран 7.5988    7.5988   -7.49% 10.35% -7.84% -5.85% 01.03.2006
фонд в акции 6.5891    6.5891   -6.01% 10.52% -9.90% -8.74% 01.03.2006
фонд в акции 2.9664    2.9664   5.77% 15.67% 9.34% -29.60% 05.04.2007
консервативен 10.4677    10.4677   0.37% 1.77% 1.72% 2.61% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7656 0.7618 0.7600 0.7543 0.7543 0.7581 0.7392 3.96% 12.47% -3.13% -6.30% 22.05.2006
фонд в акции 0.4237 0.4216 0.7600 0.4174 0.4174 0.4195 0.4091 1.56% 16.36% -3.04% -22.73% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 107.4415  106.1216  105.3296   N/A N/A N/A N/A 03.05.2010
             
фонд в облигаци 321.2498    320.7679    2.94% 0.30% 4.40% 7.11% 17.11.2003
ниско рисков 13.3003    13.2338    2.54% 2.51% 2.71% 6.21% 27.12.2005
балансиран 12.1543    12.0328    1.02% 5.27% -1.04% 4.21% 27.12.2005
фонд в акции 8.5840    8.4982    -0.45% 11.27% -5.57% -3.03% 07.09.2005
балансиран 20.9159    20.9159    3.14% 4.08% 3.10% 1.53% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.5688    6.5360    -2.93% 5.64% -9.65% -11.96% 01.06.2007
балансиран 7.9612    7.9214    -2.23% 5.41% -7.25% -6.68% 01.06.2007
консервативен 11.6284    11.5994    6.94% 2.98% 9.88% 5.00% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1918    1.1679    -2.58% 5.04% -4.82% 4.47% 18.09.2006
балансиран 1.0470    1.0366    -0.61% 3.57% -1.22% 2.04% 10.06.2008

N/A 13.4799 12.3792 8.7428
322.3742 N/A 12.3366 8.7128
323.9804 13.3668 N/A 8.6698
323.9804 13.3668 12.2758 N/A

Piraeus Funds Цени за дата 17.09.2010

 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 7,0583 6,8009

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0,6071 0,5850

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 2,4713 2,4226

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕж”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 9,4146 9,0490

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 10,1452 9,8476

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10,4363 10,2307

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).
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Цената на 
петрола 
отбеляза 

повишение и по 
време на вчерашна-
та сесия в Ню Йорк 
достигна 74.52  
USD/б. Дори поскъп-
ването на долара 
спрямо еврото не 
можа да спре пос-
къпването на нефта

По време 
на борсова-
та сесия в 

понеделник изме-
рителят добави 117 
пункта към стой-
ността си. Силният 
интерес към акции-
те на технологич-
ните компании 
беше причината за 
ръста на индекса

индекс на деня

1.23
▶ процента се повиши япон-
ският индекс Nikkei 225 и дос-
тигна 9626 пункта

Стока на деня

1.7
▶ процента спечели цареви-
цата на борсата в Чикаго и 
достигна 205.5 USD/т

Цената на памука скочи с 3% за ден
Цената на тон памук се 
повиши със 70 USD само 
в рамките на една сесия, 
като такова рязко поскъп-
ване не се е случвало от 
1995 г. насам. Причини за 
резкия скок са повишеното 
търсене от страна на тек-
стилните предприятия в 
Китай, както и по-слабите 
от предварително очак-
ваните реколти, които ще 
бъдат прибрани в Индия и 
Пакистан.
По данни на щатската 
комисия по търговия със 
стокови фючърси (CFTC) 
хедж фондовете и други 
големи спекуланти увели-
чават инвестициите си в 
дългите позиции на памука, 
което значи, че те залагат 
на продължаващо повиша-
ване на цената. За първите 
две седмици на септември 
сделките с тези фючърси 
на борсата в Ню Йорк са се 
увеличили с 2%, а разликата 
в сделките с дълги и къси 
позиции е стигнала 55 939 в 
полза на първите.
Според Дейвид Уотсън, 
старши съветник в ком-
панията за оценяване на 
риска FCStone Australia, 
дефицит при предлагането 
на необработен памук ще се 
наблюдава поне до приби-
рането на новата реколта, 
което ще бъде в края на 
октомври или началото 
на ноември. По неговите 
думи най-голям недостиг 
изпитват заводите в Китай, 

Пакистан и Индия. Уотсън 
добавя, че създалата се 
ситуация стопява складо-
вите наличности по целия 
свят с голяма скорост, което 
е сигурен знак, че поне още 
месец цените ще се движат 
нагоре. Той не пропусна да 
отбележи, че дори САЩ 
не разполагат с достатъчно 
количество, предназначено 
за износ, с което да ком-
пенсират слабата реколта в 
азиатските държави.

Студеното време и 
обилните валежи в Китай 
ще намалят качеството и 
количеството на памука, 
добит от новата реколта, 
прогнозират анализатори. 
В момента азиатската дър-

жава заема първо място 
по производство на памук 
в света, но независимо от 
това вносът ще нарасне 
двойно догодина. По дан-
ни на Китайската асоциа-
ция на памукопроизводи-
телите новата реколта ще 
се свие за втора поредна 
година до 6.4 млн. т, след 
като през 2009 г. беше 
регистриран спад от 13% 
до 6.8 млн. т.

Според изявление на Кон-
федерацията на индийската 
текстилна индустрия новата 
реколта в Индия, която е 
вторият по големина про-
изводител и износител на 
памук в света, също ще оп-
ровергае предварителните 
очаквания. Причина за това 
ще бъдат мусонните валежи 
в страната, които ще про-
дължат повече от нормално-
то. Заради това очакванията 

са, че през новия сезон ще 
бъдат прибрани най-много 
5.53 млн. т памук.
Наводненията в Пакистан 
допълнително тласкат 
цената към рекордни 
стойности. Според изчис-
ления на американското 
земеделско министерство 
вносът на страната до края 
на юли 2011 г. ще стигне 
595 хил. т, след като годи-
на по-рано цифрата беше 

едва 306 хил. Продукцията 
в държавата ще се срине 
до 1.49 млн. т от 1.69 млн. 
т година по-рано.
На борсата в Ню Йорк 
фючърсите на памука за 
декември поскъпнаха с 
3.32% и се котираха за 
2241 USD/т. За една годи-
на суровината се е оскъпи-
ла с 61%, а в рамките само 
на два месеца е отчетен 
ръст в цената от 40%.

На борсата 
в Ню Йорк 

фючърсите на 
памука за декември 
поскъпнаха с 3.32% 
и се котираха за 
2241 USD/т

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

Еврото не успя да задържи позициите 
си в началото на седмицата
Еврото започна новата 
седмица колебливо, 
като до началото на 
американската борсова 
сесия се движеше на 
нива от 1.3045 EUR/USD, 
което е с 0.04% под 
нивото на затваряне от 
петък. Въпреки позитив-
ните движения, които се 
наблюдаваха на европей-
ските фондови пазари, 
липсата на първостепен-
ни макроикономически 
новини събори единната 
валута. От друга страна, 
фактът, че поскъпването 
й през миналата седмица 
не беше подкрепено от 
значими фундаментални 
фактори, създаде пред-
поставки пред пазарните 
участници да приберат 
част от натрупаните през 
периода печалби. 
Още днес обаче в ико-
номическия календар се 
открояват няколко инте-

Георги иванов, 
„БенчМарк Финанс”

До началото на 
американската 

борсова сесия 
еврото се движеше 
на нива от 1.3045 
EUR/USD, което е с 
0.04% под нивото на 
затваряне от петък

ресни новини, които са с 
потенциал да доведат до 
по-сериозно раздвижване 
не само при основната 
валутна двойка, но и при 
останалите най-ликвид-
ни кросове. 

С най-голям интерес 
ще бъде следена срещата 
на Федералния резерв на 
САЩ, на която ще бъде 
обсъдено нивото на ос-

Царевицата 
добави  
4 USD към 

стойността си на 
последната  
борсова сесия. 
Царевицата  
продължава  
да следва  
движението при 
цената  
на пшеницата

▶ Цената на златото достигна нов исторически рекорд и този път успя да пробие 
над границата от 1280 USD/тр. у. Само час след отварянето на американската 
борсова сесия металът достигна невижданите досега 1283.35 USD/тр. у., като при 
започването на европейската търговия цената дори премина над 1285 USD/тр. у. 

СниМки BloomBerg

рекорд

новната лихва в страната. 
Сама по себе си промя-
на в цената на заемния 
ресурс не се очаква, както 
сочат и коментарите на 
Бен Бернанке през по-
следните месеци. 

За сметка на това 
фокусът на внимание 
на трейдърите ще бъде 
насочен към очакванията 
на представителите на 
Фед относно развитието 
на икономиката до края 
на 2010 г. Ако станем 
свидетели на позитивни 
изказвания, това най-ве-
роятно ще окаже подкре-
па за долара през следва-
щите няколко сесии. От 
друга страна, ако тонът в 
коментарите на Бернанке 
и компания се запази 
непроменен, „зелените 
пари” почти сигурно ще 
тестват дъното от края на 
миналата седмица. 

▶ Неблагоприятните климатични условия в Китай, индия и пакистан са факторът, който движи цената на 
памука в момента

Петрол
USD/б
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Британската компа-
ния е изправена пред 
огромни компенсации 
и натиск от акционери 
и политици

Британската петролна ком-
пания BP най-накрая успя 
окончателно да запечата 
пробития кладенец в Мек-
сиканския залив, след като 
експлозия на платформа-
та Deepwater Horizon на 
20 април отне живота на 
11 души и пусна в морето 
милиони барели нефт. С 
това обаче проблемите за 
компанията не свършват. 
Освен с почистването на 
разлива и продължаващите 
разследвания BP ще трябва 
да се справи и с плащането 
на милиарди долари глоби 
за замърсяването и компен-
сации по граждански дела, 
както и с натиска от стра-
на на акционерите заради 
рязкото поевтиняване на 
акциите. Затова и експло-
зията в Мексиканския залив, 
която беше определена като 
най-голямата екологична 
катастрофа в САЩ, е може 
би най-мрачната глава от 
102-годишната история на 
британския петролен про-
изводител. 

Голямо неизвестно
Най-голямото неизвестно 
като че ли е свързано с 
глобите и компенсациите, 
пред които е изправена ком-

Проблемите на BP не свършват  
със запечатването на кладенеца

 BP ще разчита на американеца Боб дъдли, който поема поста главен  
изпълнителен директор от октомври, за да си осигури по-благосклонно отношение 
на властите в САЩ снимка bloomberg

▶

изтичането на петрол от 
кладенеца, досега цената 
на акциите на компанията 
почти не се е променила.

Масирана атака
След експлозията на плат-
формата BP беше подло-
жена на масирани атаки. 
Тя попадна и под острите 
критики на президента Ба-
рак Обама, а се наложи и 
ръководството й да докладва 
какво е положението пред 
американския Конгрес. Ос-
вен че цената на акциите 
й падна наполовина за два 
месеца, компанията отмени 
изплащането на дивиденти 
за първи път от 18 години 
насам и обяви загуба от 
17 млрд. USD за второто 
тримесечие на годината. 
Предприети бяха и някои 
драстични мерки. За да на-
мали политическия натиск, 
компанията се съгласи да 
задели 20 млрд. USD в спе- 
циален фонд за компенсира-
не на пострадалите от разли-
ва, а активи за 30 млрд. USD 
ще бъдат разпродадени, за 
да се финансира почиства-
нето. BP реши да махне и 
главния си изпълнителен 
директор Тони Хейуърд и 
да го замени с американеца 
Боб Дъдли.

Ключов бизнес
Голяма въпросителна остава 
бъдещето на компанията 
в САЩ. Наскоро Долната 
камара на парламента прие 

предложение, което няма да 
позволи на BP да получава 
повече концесии за произ-
водство на петрол заради 
проблеми със сигурността. 
В същото време дейността 
в САЩ е ключов бизнес 
за британската компания. 
BP е най-големият дълбо-
ководен производител на 
нефт в Мексиканския залив. 
За последните три години 
компанията удвои произ-
водството си там до 450 хил. 
барела на ден. Близо 27% от 
общото количество нефт и 
газ, добивано от BP в света, 
идва от САЩ. Затова и всяко 
ограничаване на работата й 
там би се отразило сериозно 
на резултатите й.

Малко вероятно
Повечето наблюдатели оба-
че са оптимисти. Според 
тях британската компания 
едва ли ще бъде изтласкана 
изцяло от американския 
пазар. Много малка вероят-
ност има и да бъде одобрено 
окончателно предложение-
то, което да я лиши от нови 
концесии. Анализаторите 
смятат, че BP ще остане 
основен играч в дълбоко-
водното производство на 
петрол в САЩ, тъй като 
компаниите, специализира-
ни в такава дейност, са мно-
го малко. Ето защо тя едва 
ли ще бъде отстранена, не 
и преди САЩ да престанат 
да разчитат на изкопаемите 
горива.

панията. BP ще трябва да 
плати по 1100 USD за всеки 
разлят барел петрол. Сума-
та обаче нараства до 4300 
USD на барел, ако бъде ус-
тановена груба небрежност, 
пише Wall Street Journal. То-
ва означава, че компанията 
ще трябва да се раздели с 
почти 18 млрд. USD за из-
лелите се в залива 4.1 млн. 
барела нефт. Нещо повече, 
ако бъде решено, че BP е 
проявила груба небреж-
ност, това ще освободи от 
отговорност съсобствени-

ците на кладенеца Anadarko 
Petroleum и Mitsui&Co. Та-
ка британската фирма сама 
ще трябва да покрие 100% 
от разходите.

Кой е отговорен
BP пое известна отговор-
ност за бедствието, но 
заяви, че голяма част от 
вината е на контрагенти-
те й Halliburton, която е 
циментирала кладенеца, и 
Transocean, която е собстве-
ник и оператор на платфор-
мата. Публикуваният нас-

коро доклад от вътрешното 
разследване показа, че ком-
бинация от осем причини 
е довела до катастрофата. 
Само за един от тези про-
блеми е виновна BP, а дори 
и за него отговорността й е 
обща с Transocean.

Въпреки това все още не 
е съвсем ясно каква точно е 
била ролята на BP. Затова и 
пазарът реагира въздържа-
но на новините за успеш-
ните стъпки по спирането 
на теча в залива. От средата 
на юли, когато беше спряно 

Разходите на BP по нефтения разлив в Мексиканския 
залив достигнаха 9.5 млрд. USD. Компенсациите за за-
сегнатите страни са скочили рязко, след като разпре-
делянето на средствата от фонда в размер на  
20 млрд. USD беше поето от Кенет Файнбърг. Сега 
компанията изплаща по 12.5 млн. USD на ден в сравне-
ние с 3.5 млн. USD, преди Файнбърг да бъде назначен от 
Белия дом снимка reuters

▶

Мултифорс  Ас  ЕооД 

търси зА офис личЕн АсистЕнт

изисквания: висше образование – бакалавър, атлично 
владеене на английски език, предимство – филипински 
език, 8 часов работен ден, 5-дневна работна седмица, 
заплата – 700 лв..

Пдборът ще се извърши чрез интервю. 
тел.: 870 00 64.

съоБЩЕниЕ зА ПроДАЖБА чрЕз търГ с тАЙно нАДДАВАнЕ
изх.№ 1105/2008/000081/02.09.2010 

Подписаният ДЕЯНА ГЕОРГИЕВА, публичен изпълнител при Терито-
риална дирекция на НАП гр. Бургас  - офис гр. Сливен, съобщавам, че по 
изпълнително дело № 1105/2008 по описа на същата дирекция ще се про-
веде търг с тайно наддаване, по реда на чл. 251 - чл. 254 и изречение второ 
на ал. 6 (60 %) от ДОПК, в сградата на ТД  на НАП  гр. Бургас - офис - гр. 
Сливен, ул. “ген. Столипин” № 19, на 14.10.2010г., от 11.00 ч. на следните 
недвижими имоти: 1. Ресторант “Флора”  представляващ   временна 
постройка-павилион,  с РЗП – 205 кв.м., находящ се в имот № I-за парк, 
от кв.183 по плана на гр.Нова Загора., при първоначална цена 62 400.00лв./
шестдесет и две хиляди и четиристотин лева,00ст./; 2. Терен с площ 
от 700 кв.м.,  ведно със сграда  - метален навес с РЗП  230 кв.м.,  находящ 
се в  УПИ № II, кв. 206 по плана на гр.Нова Загора,  при първоначална цена 
34 200.00лв./тридесет и четири хиляди и двеста лева,00ст./

Огледът на вещите ще се извършва всеки присъствен ден от 27.09.2010 
г. до 08.10.2010г., от 10.00 ч. до 15.00 ч., на адрес: гр. Нова Загора, обл. 
Сливен,  по местонахождение на имотите.

Предложенията за участие в търга се подават в сградата на Терито-
риална дирекция на НАП гр. Бургас -  офис гр. Сливен, ул. “ген. Столипин” 
№ 19, ет.3, стая 309, всеки присъствен ден от 27.09. 2010г. до 08.10. 2010г., 
от 9.00 ч. до 17.00 ч., както и по пощата. 

Разглеждането на предложенията ще се извърши на 14.10. 2010г. от 
11.00 ч., в сградата на Териториална дирекция на НАП гр. Бургас - Офис 
гр. Сливен, ул. “ген. Столипин” № 19, етаж 5

Търгова зала.
Депозитът за участие в търга, в размер на 20 на сто от обявената на-

чална продажна цена, се внася по банков път до 08.10.2010г., в ТБ “СИБАНК” 
АД – клон Бургас, IBAN: BG31 BUIB 7899 3300 6500 03 и BIC:BUIB BGSF. 

Условията и правилата за провеждане на търга, както и списък на 
вещите с тяхното описание и продажна цена са на разположение в 
сградата на ТД на НАП гр. Бургас - Офис гр. Сливен и на страницата на 
НАП в ИНТЕРНЕТ на адрес: www.nap.bg  

За контакти: телефон 044/ 610 200.

съоБЩЕниЕ зА ПроДАЖБА чрЕз търГ с тАЙно нАДДАВАнЕ
изх.№ 1305/2009/000051/13.08.2010

 Подписаният ЖЕНЯ СИМОВА, публичен изпълнител при Териториал-
на дирекция гр. Варна Офис гр. Варна, съобщавам, че по изпълнително 
дело № 1305/2009 по описа на същата дирекция ще се проведе търг с 
тайно наддаване, по реда на чл. 251 - чл. 254 от ДОПК, в сградата на ТД 
- гр. Варна Офис гр. Варна, бул. „Осми приморски полк” №128, ет. 1, ст. 
108, на 13.10.2010 г. от 10.30 ч. на следния нЕДВиЖиМ иМот, състо-
ящ се от:

Административна сграда на 4 /четири/ етажа, тип монолитна, със 
сутеренен етаж, котелно помещение, общо застроена площ 570 /пет-
стотин и седемдесет/ кв.м., съгл. АДС № 306/22.03.1980 г., а съгл. Скица 
от СГКК - Варна № 15425/15.06.2009 г. със ЗП 549 /петстотин четири-
десет и девет/ кв.м., към нея гараж – служебен със застроена площ 210 
/двеста и десет/ кв.м. съгл. АДС № 306/22.03.1980 г., а съгл. Скица от 
СГКК - Варна № 15426/15.06.2009 г. със ЗП 363 /триста шестдесет и три/ 
кв.м., и стол с помощни сгради към него с площ 350 /триста и петде-
сет/ кв.м., съгл. АДС № 306/22.03.1980 г., а съгл. Скица от СГКК - Варна 
№ 15427/15.06.2009 г. със ЗП 751 /седемстотин петдесет и един/ кв.м., 
ведно с прилежащ терен от 1471,00 /хиляда четиристотин седемде-
сет и един/ кв.м., част от терен целият с площ от 3470 /три хиляди 
четиристотин и седемдесет/ кв.м., в участък № 7, кв. Повеляново І, 
представляващ поземлен имот с идентификатор: 20482.307.115, с адрес 
гр. Девня, п.к. 9160, ул. Строител, при първоначална цена 560 000,00 
лв. (петстотин и шестдесет хиляди лева, 0 ст.)

Огледът на вещите ще се извършва всеки присъствен ден от 
28.09.2010 г. до 06.10.2010 г., от 9.00 ч. до 17.00 ч., на адрес: ГР. ДЕВНЯ, УЛ. 
СТРОИТЕЛ, УЧАСТЪК № 7, КВ. ПОВЕЛЯНОВО І.

Предложенията за участие в търга се подават в сградата на те-
риториална дирекция гр. Варна офис гр. Варна, бул. „осми примор-
ски полк” №128 всеки присъствен ден от 28.09.2010 г. до 06.10.2010 
г., от 9.00 ч. до 17.00 ч. 

Разглеждането на предложенията ще се извърши на 13.10.2010 г. от 
10.30 ч., в сградата на Териториална дирекция гр. Варна Офис гр. Варна, 
бул. „Осми приморски полк” №128, ет. 1, ст. 108.

Депозитът за участие в търга, в размер на 20 на сто от обяве-
ната начална продажна цена, се внася по банков път от 28.09.2010 
г. до 06.10.2010 г., в тБ „стопанска и инвестиционна банка” АД, 
IBAN: BG83 BUIB 7898 3300 3650 03, BIC: BUIB BGSF.

Условията и правилата за провеждане на търга, както и списък на ве-
щите с тяхното описание и продажна цена са на разположение в сграда-
та на ТД, гр. Варна Офис гр. Варна и на страницата на НАП в ИНТЕРНЕТ 
на адрес: www.nap.bg 

За контакти: телефон 052/ 360 601.

за допълнителна информация  и заявки: 
тел.02/4395 853, e-mail: reklama@pari.bg

Цена за публикация: 
0.66 лв./колон мм/ без ДДС

КорПорАтиВни съоБЩЕния и оБяВи 
нА ДърЖАВни институЦии
КорПорАтиВни съоБЩЕния и оБяВи 
нА ДърЖАВни институЦии
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България се изкачи до 15-о 
място по икономическа свобода 

България се изкачи на 36-о 
място (от 41-во) по стълбата 
на икономическата свобода 
в света. Страната ни се на-
реди на 15-о място в целия 
ЕС. Това показва последни-
ят доклад “Икономическа 
свобода по света: годишен 
доклад 2010”, изготвен от 
канадския институт “Фрей-
зър”, у нас разпространен 
от Института за пазарна 
икономика. 

Страната ни се изкачи 
с пет стъпки нагоре, след 
като “Фрейзър” заедно с 
ИПИ направиха преоценка 

Проблемите у 
нас продължават 
да са свързани с 
нереформираната 
съдебна система

През последните 10 годи-
ни у нас икономическата 
свобода се разпространява 
сравнително бързо, се виж-
да от доклада на института 
“Фрейзър”. През 2000 г. 
страната ни е с 5.27 рей-
тинг, което ни нарежда на 
109-о място в света. Пет 
години по-късно  резулта-
тът ни вече е 6.99, което ни 
отрежда 59-о място в целия 
свят. А през 2008 г. резулта-
тът ни достига 7.31, което 
ни отрежда 36-а позиция. 

Въпреки това наглед добро 
развитие през последните 
3-4 години страната ни за-
бави възхода си по иконо-
мическа свобода, посочват 
от Института за пазарна 
икономика. Политиките на 
правителството в отговор 
на кризата през 2009 и 2010 
г. ограничиха свободата в 
икономиката.

Препъни камък
Проблемите пред България 
продължават да са в сфе-
рата на съдебната система 
(независимост и безпри-
страстност), защитата на 
правото на собственост, 
тромавата бюрокрация и 
корупционните практики. 
Индикаторът, който отразя-

Заради кризата държавната намеса се увеличи
ва влиянието на правител-
ството, се е повишил от 7.21 
през 2007 до 7.46 за 2008 г. 
и е сигнал, че нещата вър-
вят в правилната посока. 
Причината на повишението 
е свързана с въвеждането на 
плосък данък у нас преди 2 
години. 

Високи осигуровки
Въпреки това обаче тук 
проблемите са свързани с 
високото облагане на труда 
или значителната осигури-
телна тежест и трансферите 
от бюджета към социална-
та сфера. Валутният борд 
продължава да гарантира 
стабилни пари в страната 
ни, което е основна пред-
поставка за растеж. 

Заради финансовата криза страните по света са по-малко икономиче-
ски свободни, показва докладът на канадския институт “Фрейзър”

на индикатора, който следи 
държавните предприятия 
и размера на държавните 
инвестиции. Така благода-
рение на този актуализиран 
показател страната ни се 
изкачи по-нагоре в кла-
сацията по икономическа 
свобода. “Икономическата 
свобода у нас през послед-
ните 3-4 години се забави. 
Мерките срещу настоящата 
криза отнеха част от сво-
бодата ни, а това означава 
по-бавно възстановяване 
и по-нисък ръст на БВП 
през следващите години”, 

коментира Петър Ганев от 
ИПИ.

Азиатските страни 
са начело
На първите три места по 
икономическа свобода са 
класирани Хонконг, Синга-
пур и Нова Зеландия. Пара-
доксалното е, че в челната 
десетка не влиза  нито една 
държава от ЕС. От Ста-
рия континент единствено 
Швейцария успява да влезе 
сред отличниците по иконо-
мическа свобода. Може би 
не е случайно, че именно 

Швейцария, чиито граници 
са отворени, а в същото 
време не е подвластна на 
бюрократите в Брюксел, е 
страната с най-голяма ико-
номическа свобода в Евро-
па. В дъното на класацията 
по икономическа свобода 
отново е Зимбабве. Преди 
нея са Мианмар, Ангола и 
Венецуела. 

Обрат в 
тенденцията
За първи път през послед-
ните 25 години икономи-
ческата свобода средно 

за света се е понижила от 
6.74 през 2007 до 6.67 през 
2008 г. От всичките 123 
държави, които участват 
в изследването, през 2008 
г. 88 страни са загубили 
позиции, докато едва 35 
от икономиките отчитат 
подобрение. Институтът 
“Фрейзър” дава картината 
на икономическата свобода 
на базата на данни отпреди 
две години, тъй като са по-
следните официални данни 
за всички страни, уточняват 
от ИПИ.

“В отговор на икономиче-

ския срив от 2008 г. много 
страни направиха масирани 
държавни харчове и създа-
доха допълнителни регу-
лации, като по този начин 
накърниха икономическата 
си свобода и попречиха на 
възстановяването и бъде-
щия ръст, се посочва в до-
клада. Дори след началото 
на рецесията качеството на 
живот в страните със сво-
бодни и отворени пазари е 
значително по-високо, от-
колкото в държави с упра-
влявани от правителството 
икономики.”

Държава	 Рейтинг
1	 Хонконг	 9.05

2	 Сингапур	 8.70

3	 Нова	Зеландия	 8.27

4	 Швейцария	 8.08

5	 Чили	 8.03

6	 САЩ	 7.96

7	 Канада	 7.95

8	 Австралия	 7.90

9	 Мавриций	 7.82

10	 Великобритания	 7.81

▶ Топ 10 на 
страните с 
най-голяма 
икономическа 
свобода

Държава	 Рейтинг
	32	 Алжир	 5.00
133	 Демократична	република	
	 Конго	 4.93
134	 Бурунди	 4.91
135	 Гвинея	Бисау	 4.82
136	 Централноафриканска	
	 република	 4.77
137	 Република	Конго	 4.75
138	 Венецуела	 4.33
139	 Ангола	 3.89
140	 Мианмар	 3.81
141	 Зимбабве	 3.57

Източник:	Икономическа	свобода	по	
света:	годишен	доклад	2010

▶ Последните 
10 страни в 
класацията

Жителите на страните, в които има значителна икономическа свобода, са с 
по-висок стандарт на живот и повече лична свобода  снимка bloomberg
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Източник: Института “Фрейзър”
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Ако в годините на имотния 
бум бизнесът гледаше на 
инвестицията в собствена 
база като на перспективна, 
сега тя е по-скоро в тежест. 
Тази констатация важи с 
особена сила за логисти-
ката, която е сред най-по-
страдалите от финансовата 
криза сектори. 

Заради несигурността 
компаниите на този па-
зар все по-категорично се 
ориентират към площите 
под наем, които им дават 
възможност за по-голяма 
гъвкавост.

Ако бизнесът ти пострада, губиш 
само 3 месечни плащания, правят 
сметка компаниите от бранша

20 
▶ на сто ръст трябва да 
отбележи потреблени-
ето у нас, за да се отво-
ри пазар за нови големи 
логистични оператори

Логистичните фирми се 
ориентират към наемите

изводите  
от кризата
„Кризата ни научи да се фо-
кусираме върху основния си 
бизнес. Така ако оборотите ни 
намалеят, няма да пострадат 
дългосрочни проекти като 
инвестицията в собствена ба-
за”, обобщи изпълнителният 
директор на KI Logistics Нино 
Кузмановски. Според него в 
момента си струва да риску-
ваш със строителство само 
ако можеш да подсигуриш 
инвестицията си с поне 5 го-
дини пълна заетост. „В проти-
вен случай наемаш складови 

Логистичните компа-
нии са едни от най-за-
сегнатите в кризата  
Снимка БоБи ТошеВ

▶

на бизнес сграда я продава 
на фирма, специализирана в 
управлението на имоти, но 
остава в нея дългосрочно под 
наем. Така освобождава опе-
ративни средства за основния 
си бизнес.

наемите 
У нас особено раздвижване 
на логистичния пазар също 
не се забелязва. По дан-
ни на Forton International 
към момента операторите 
в София търсят основно 
малки складови площи - 
под 1000 кв. м, в рамките 
на града при наемни нива 
около 4 EUR/кв. м. Пазарът 
е съсредоточен в източните 
райони  - около Гара Искър, 
летището и около изхода 
към магистрала „Тракия”. 
В същото време логистични 
компании, които разпола-

гат със собствени бази, са 
замразили плановете си за 
разширяването им и дори 
отдават част от площите 
под наем. „В момента нае-
мателите са в много добра 
ситуация. Ако доскоро скла-
довите площи се отдаваха за 
5-6 EUR/кв. м, сега за толко-
ва можеш да наемеш офис 
в по-крайните райони на 
София. Съответно цените на 
складовете паднаха до 3-3.5 
EUR/кв. м”, отчете и Нино 
Кузмановски. Според Антон 
Славчев, мениджър „Оф-
исни и индустриални имо-
ти” в Colliers International, 
много компании използват 
момента, за да оптимизират 
площите си и да договорят 
по-добри наемни условия. 

 
търсене
Според директора на KI 

3 
▶ EUR/кв. м вече не са 
рядкост при наемите на 
складови площи  
в София

и офисни площи и ако бизне-
сът ти се влоши, единствено-
то, което губиш, са 3 месечни 
наема”, посочи той. Според 
Александър Танев, мениджър 
„Индустриални площи” в 
консултантската компания 
Forton International, логистич-
ният бизнес в Западна Европа 
твърдо се ориентира към на-
емния пазар. „За тези компа-
нии разходите по поддръжка 
на собствени имоти са в те-
жест и те все по-често залагат 
на т.нар. продажби с обратно 
наемане”, посочи Танев. При 
този тип сделки собственикът 

Logistics на пазара на логис-
тични услуги у нас надали 
скоро ще навлязат нови иг-
рачи, което би раздвижило 
и търсенето на нови площи. 
Той не очаква картината 
да се промени, докато по-
треблението не отбележи 
поне 10-20% ръст. В същото 
време на пазара има голямо 
предлагане на земя с готови 
проекти, тъй като редица 
компании в областта на ло-
гистичното строителство 
замразиха инвестициите си 
у нас. Това дава основание 
на брокерите да определят 
момента като подходящ за 
покупка на собствена ба-
за. Единственото условие 
обаче е да се влагат собст-
вени средства. За покупка 
с банков кредит рискът е 
прекалено висок. 

Радостина маркова

Купувачи търсят земя до 20 EUR/кв. м на изток от София
Парцелите  
край Казичене  
и Кривина вече са 
прекалено скъпи за 
логистика

Районът между магистра-
лите „Тракия” и „Хемус” 
е известен като най-перс-
пективната зона за развитие 
на логистични проекти в 
София. 

Парцелите в регулация 
край селата Кривина, Ка-
зичене, Равно поле, както 
и край Елин Пелин покри-
ват всички критерии на 
инвеститорите освен един 
- цената. При търсене в 
рамките на 17-20 EUR/кв. м 
предлагането в тези райони 
започва от 40 EUR/кв. м.

Сметки
Въпреки проблемите на па-
зара Бойко Бойков от „Би енд 
Ейч имоти” отчита единични 
запитвания от големи ло-
гистични компании за земи 
в регулация на изток от Со-
фия. „Действително за тях 
е по-удачно да наемат скла-
дове, но няма подходящи. 
Повечето складови бази през 
последните години бяха из-
градени за собствени нужди 
или по поръчка на конкретен 
наемател”, обясни той. Това 
е причината у нас да липсва 
предлагане под наем на ло-
гистични площи от по някол-
ко хиляди квадратни метра. 
Строителството на подобна 
сграда обаче е уравнение с 
едно неизвестно - цената на 
земята. За да излязат смет-

ките, парцелът не трябва да 
надхвърля 30-35 EUR/кв. 
м, тъй като строителството 
най-често е едноетажно, а 
паркингите и местата за ма-
невриране изяждат над поло-
вината от терена. Към самия 
парцел също има определени 
изисквания - той трябва да е 
равен, с асфалтов достъп до 
главен път или магистрала 
и с определени размери - в 
случая поне 100 дка.

Спекула
„Проблемът в източното 
направление на София е, 
че още преди 4-5 години 
по-голямата част от земята 
там беше изкупена от спе-
кулативни играчи. Тогава 
те плащаха за земеделски 
имоти по 5-6 лв./кв. м, а 

сега за същите парцели, 
но в регулация искат по 40 
EUR/кв. м”, уточни Бойко 
Бойков. Според него подоб-
ни цени са необосновано за-
вишени и отблъскват и мал-
кото крайни инвеститори,  
които проявяват интерес. 
За тях има два варианта. Да 
спестят време, като купят 
парцели с готови проекти, 
макар и на високи цени, 
или да загубят година-две 
в окрупняване и промяна 
на статута на земеделски 
земи във вътрешността на 
землищата. Тъй като логис-
тиката не изисква парцелът 
да има лице на основния 
път, вторият вариант може 
да се окаже по-приемлив за 
тези компании.

Радостина марковаБойко Бойков                                                    Снимка марина ангелоВа▶
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Имотният пазар на Балканите 
е далеч от нов ръст
Фонд на Equest про-
дължава продажбата 
на активи

Не виждаме данни пазарът 
на бизнес имоти на Бал-
каните да е изправен пред 
каквото и да било възста-
новяване. При отделни па-
зари и сегменти има данни 
за стабилизация, но те не 
може да доведат до всеобщ 
ръст. Това съобщи Джеймс 
Ийд-Голайтли, председа-
тел на инвестиционния 
фонд за имоти East Balkan 
Properties.

Преструктуриране
East Balkan Properties е но-
вото име на Equest Balkan 
Properties, част от групата 
на Equest. През последни-
те години фондът предприе 
преструктуриране на порт-
фолиото си и продажба на ак-
тиви. Някои от по-значимите, 
като търговския център City 
Center Sofia и бившето кино 
„Изток”, вече са продадени. 
Фондът все още притежа-
ва 40% в инвестиционната 
компания Glorient BG, който 
придоби през 2006 г. Тя е 
собственик на веригата хи-
пермаркети „Техномаркет”. 

В момента се обмислят раз-
лични варианти за продажба 
на веригата.

По съседски
В Букурещ, където East 
Balkan Properties притежава 
търговски площи, пазарът 
изглежда стабилен, но остава 
слаб. Търсенето и наемите са 
на исторически ниски нива. 
Имаме трудности да задър-
жим заетостта във Vitantis 
и Moldova Mall, въпреки че 
ключовите ни наематели про-
дължават да отчитат стабил-
ни продажби, каза Джеймс 
Ийд-Голайтли.

Жилищата до 50 000 EUR  
в София прескочиха кризата
Активизира се 
търсенето на малки 
апартаменти с 
разрешение за 
ползване и добра 
локация
Засилено търсене на малки 
жилища с добра локация в 
София и цени до 50-60 000 
EUR, отбелязват агенциите 
за имоти през последни-
те месеци. За тези пари в 
столицата може да се купи 
гарсониера или двустаен 
имот в по-крайните запад-
ни и северни квартали като 
„Люлин”, „Надежда”, „Ов-
ча купел”.   

Анализ
Въпреки активното предла-
гане на ипотечни кредити 
през последните месеци 
за повече сделки на жи-
лищния пазар е трудно да 
се говори, сочи анализ на 
„Адрес недвижими имо-
ти”. От агенцията отчитат 
баланс между купувачи 
и продавачи - от 10 нови 
клиенти 5 са продавачи и 
също толкова са потенци-
алните купувачи. Според 
изпълнителния директор на 
„Адрес” Цветелина Тасева 
проблемите на пазара идват 
от разминаването между 
търсене и предлагане. По-
вечето оферти са за имоти 
над 100 кв. м и цена около 
или над 100 000 EUR, а 
се търсят двустайни жи-
лища между 40 и 50 000 
EUR. „Разликата е твърде 
голяма, за да се тушира с 
търговски отстъпки или 
преговори”, посочи Тасева. 
Наблюденията на Антон 
Илиев от агенция „TBM 2” 
са в същата посока. Според 
него цената, която пове-
чето купувачи на жили-
ща в столицата са готови 
да платят, не надвишава  
60 000 EUR. За тези пaри се 
търсят основно двустайни 
имоти в крайните западни 
и северни квартали. „Из-
искванията на клиентите 
са апартаментът да е в до-
бро състояние, близо до 
центъра или до спирка на 
метрото и чиста площ от 

поне 50 кв. м. Ако е ново 
строителство, държат да 
е с разрешение за ползва-
не”, обобщиха от „TBM 
2”. Заради по-малкото нови 
проекти в кризата обаче 
ново строителство, което 
да покрива тези параметри, 
рядко излиза на пазара. То-
ва е причината при появата 
на завършени, маломерни 
двустайни апартаменти с 
търсената локация веднага 
да се намират купувачи. 
„Тук проблемът е по-скоро 
при собствениците, които 
виждат интерес и гонят 
максимална цена”, посочи 
Антон Илиев. Според него 
за продажбите на този тип 
жилища на практика криза 
вече няма. Статистиката 
на портала imoti.net по-

твърждава наблюденията 
на брокерите. В класацията 
на сайта за най-търсените 
имоти до 30 000 EUR през 
август попадат основно 
едностайни апартаменти в 
районите „Люлин 3”, „На-
дежда 2”, „Суха река” и 
„Дружба”. В сегмента до  
50 000 EUR начело с над 
5000 виртуални посещения 
е двустаен апартамент с 
цена 31 000 EUR в „Овча 
купел”. Следват го още два 
апартамента в жк „Толстой” 
и още един в „Овча купел”, 
отчетоха от imoti.net. 

вариант
Според Цветелина Тасева 
сделките в София са труд-
ни, защото в момента не 
са извадени за продажба 

имотите, които се търсят. 
Пазарът ще се активира, ако 
се появят предложенията 
за т.нар. в бранша „тъмни 
прозорци”, смята тя. Това 
са онези жилища, които по 
една или друга причина соб-
ствениците не използват, но 
не отдават под наем и не 
продават. „Тези имоти стоят 
затворени, постепенно се 
амортизират и след няколко 
години, когато се появят ка-
то оферти, няма да попадат 
в категорията на активното 
търсене”, смята Тасева. Спо-
ред нея при високите данъци 
и разходи за поддръжка в 
София продажбата на такова 
жилище може да се окаже 
по-изгодна дори при сегаш-
ния слаб пазар. 

Радостина маркова

Предлагане
Нива от 1000 
EUR/кв. м  
в центъра

Продажни цени около 
1000 EUR/кв. м се уста-
новяват на жилищ-
ните пазари в някои 
райони като центъра, 
жк „Борово” и „Лозе-
нец”, отбелязват от 
„Адрес”. Подобни цени 
наблюдават и от „TBM 
2”, но уточняват, че 
те се отнасят предим-
но за апартаментите 
с малки квадратури.

Старите, големи 
тухлени жилища не 
съответстват на 

▶

▶

финансовите възмож-
ности на купувачите и 
за тях трудно се нами-
ра пазар в момента, 
коментират брокери-
те. Според „Адрес” про-
тивно на икономиче-
ската логика, въпреки 
слабото предлагане 
цените не може да ско-
чат. „Бюджетите на 
купувачите са ниски и 
трудно може да бъдат 
надвишени, тъй като 
спестените средства 
са ясни, а външното 
финансиране e изчис-
лено от банката при 
минимален риск и с 
това не се прави ком-
промис”, отбелязват 
от агенцията. 

Ако се продава ново строителство, купувачите държат то да е с разрешение за ползване  СнимкА емиЛия коСтАдиноВА▶
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Като най-голям клиент на PR 
услуги държавата до извест-
на степен деформира този 
пазар. Търговете за един или 
друг комуникационен проект 
на държавни институции 
не се печелят от големите 
агенции, които получават 
награди от международни 
конкурси и са отличени за 
най-добри в дадена област. 
Колкото и парадоксално да 
звучи, най-големите поръчки 
получават определен кръг 
агенции. Около това мнение 
се обединяват представите-
ли на големи агенции, кои-
то се занимават от години 
с PR. „Около 90% от тези 
агенции имат съвсем спо-
радична работа с държавни 
институции”, смята Алек-
сандър Дурчев,  директор 
на комуникационна група 
All Channels Communication. 
Една от причините се крие 
в прекалено строгите изис-
квания към документацията 
при кандидатстването за ко-
муникационни проекти на 
държавата. При най-малкия 
пропуск в документацията 
агенцията е отстранявана от 
правото да участва в търга. 

Държавните поръчки за PR компаниите все 
още са сериозна част от бизнеса, но остарелите 
изисквания и липсата на прозрачност  
пречат за нормалното развитие на пазара

Опит в 
европейските 
проекти 
В няколко мащабни комуни-
кационни проекта, финан-
сирани от ЕС, е участвала 
комуникационната група All 
Channels Communication. 
Това е ставало чрез консор-
циум между специализи-

раната в институционални 
комуникации консултант-
ската компания Symmetric 
Communication Consultancy 
и All Channels. Наскоро 
комуникационната група 
All Channels придоби мажо-
ритарна собственост в кон-
султантската компания. От 
групата обявяват, че това е 
логично продължение на 

успешното сътрудничество 
между двете компании. До 
2013 г. агенциите ще реали-
зират дейности по инфор-
мация и публичност по два 
проекта на Българската тър-
говско-промишлена палата и 
Българската стопанска кама-
ра, финансирани по опера-
тивна програма „Развитие 
на човешките ресурси”. 
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агенция съотношението е 
65% в полза на недържав-
ните клиенти срещу 35% 
поръчки от обществени ин-
ституции.

  
Що е то PR
Друга сериозна пречка пред 
доказаните агенции са тех-
ническите задания, които 
са посочени в документите 
за търговете. Експертите не 
правят разлика между PR 
и реклама и каква е същ-
ността на тяхната дейност. 
И докато управляващите 
се сменят, а с тях и инте-
ресът към тези поръчки, 
експертите, които изписват 
изискванията за кандидат-
стване, остават незасегна-
ти от смяната на властта. 
Липсата на диалог между 
представители на бранша 
и държавата ще продъл-
жи да влошава ситуацията, 
алармират PR специалисти. 
В повечето случаи инсти-
туциите залагат абсурдни 
изисквания, които никой не 
може да изпълни. Това кара 
голяма част от сериозните 
и големи играчи на пазара 
просто да подминават дър-

жавните обяви.
 

Предпоставки  
за корупция
Предварително заложените 
условия за кандидатстване 
дават шанс на лобистки аген-
ции да се появят на пазара 
и да изпълняват поръчки в 
порядъка на 6-7 млн. лв. Това 
дава повод за пораждането 
на скандали, подобни на он-
зи, при който президентът 
Георги Първанов обяви, че 
голяма част от парите, из-
прани в политиката, минават 
именно през PR агенциите. 
Вследствие на него няколко 
професионални асоциации 
в бранша изказаха  възму-
щение от обвиненията на 
държавния глава. Подобно 
на неговото мнение обаче 
може да се чуе и от предста-
вители на големите PR аген-
ции у нас. Факт е, че всички 
са единодушни, че доскоро 
изпълнителите на държавни 
поръчки в тази сфера са били 
предварително известни на 
всички в бранша.

Държавните институ-
ции рядко търсят агенции 
за чисто PR услуги. Ако 

все пак се случи, то е под 
формата на консултации, 
единодушни са PR специ-
алистите.

 
държавата  
като лош клиент
Негативен момент при тър-
говете за различни комуни-
кационни проекти е търсе-
нето на най-ниската цена при 
тяхното разработване. От 
PR бранша са категорични, 
че най-ниската финансова 
оферта не е гарант за качест-
вен продукт след края на 
кампанията. „Когато става 
въпрос за комуникационен 
проект на държавна инсти-
туция, рядко става въпрос 
за пари от бюджета”, казва 
Александър Дурчев. Това 
са средства, които идват по 
европейски проекти, чиито 
управляващи органи в стра-
ната са министерствата. А 
за всички подобни проекти 
имат задължително заложен 
комуникационен бюджет. 
Същото мнение споделя и 
Деница Сачева - ниската 
цена според нея намалява 
сериозно качеството на тях-
ната работа. Според Сачева 
е необходимо постигането 
на подходящо съотношение 
между техническа работа и 
разумна цена.

 
По-прозрачни
Въпреки негативната картина 
от предишни години  на па-
зара на държавни поръчки за 
комуникационни проекти има 
раздвижване. В процедурите 

за кандидатстване има проме-
ни, които позволяват участие 
на повече агенции. Ако имат 
пропуски в документациите, 
PR компаниите биват извес-
тявани, за да осигурят необ-
ходимите документи. Това 
според Александър Дурчев 
е сигнал, че нещата вече 
стават по-прозрачни. Друга 
положителна тенденция в 
последно време е отмяната 
на вече спечелени оферти. 
Това също е ясен сигнал, че 
държавата иска да извади 
на светло дейността си при 
избор на PR агенции. 

В условията на пазарна ико-
номика добрият производи-
тел успява да намери своето 
място сред конкуренцията. 
Големите PR агенции отдавна 
са утвърдили имената си сред 
известни компании. Не може 
и да се оплачат от липса на 
поръчки към тях. От агенци-
ите са единодушни, че в кри-
зата компаниите се лишават 
по-скоро от реклама, но не 
и от PR. Все пак един голям 
играч, какъвто е несъмнено 
държавата, може да раздвижи 
още повече пазара. Редно е 
държавата да създаде равни 
условия за всички на пазара 
на обществените поръчки 
за нейните комуникационни 
проекти. А не да предрешава 
кой да спечели чрез залагане-
то на абсурдни изисквания. 
А после целият бранш да 
бъде набеден в изпирането 
на средства от държавни ин-
ституции. 

Елина Пулчева

Липсва прозрачност как е 
бил избран изпълнителят 
на проекта, както и на какви 
критерии е отговарял, за да 
спечели поръчката. Тази тен-
денция продължава от много 
време. Въпреки че държавата 
остава най-големият клиент, 
който предлага изготвянето 
на проекти за огромни суми, 
сериозните и най-големи-
те играчи на пазара рядко 
проявяват интерес към тях. 
Не защото не изглеждат ат-
рактивни, а защото краят е 
предизвестен. Поради та-
зи причина водещите PR 
компании са насочили вни-
мание към частни клиенти, 
неправителствени органи-
зации или международни 
организации с нестопанска 
цел. Частните клиенти гледат 
повече крайния резултат и 
нямат толкова строги из-
исквания при подготовката 
на документите, което ги 
прави по-желан клиент от 
държавата. Над 75-80% от 
клиентите на повечето голе-
ми агенции са частни, каза 
за в. „Пари” управителят на 
IntelDay Solutions Деница 
Сачева. Специално в нейната 

Най-големият 
и най-вредният 
клиент
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В предишните години беше 
почти невъзможно да се 
работи с държавата - има-
ше определени агенции, 
които обслужваха нейните 
комуникационни проекти. 
Съвсем смело мога да зая-
вя, че в момента около 90% 
от големите PR агенции 
имат спорадична работа с 
държавните институции. 
Държавата не е основният 
източник на приходи за 
големите компании в бран-
ша. Частните клиенти са 
по-предпочитани, тъй като 
гледат крайния резултат, 
не толкова подготовката на 
документи за даден проект. 
При кандидатстването за 
проекти на държавните 
институции трябваше да 
разполагаш с изрядна доку-
ментация. Това означаваше, 
че при най-малкия пропуск 
отпадаш от правото да 
участваш по-нататък. Този 
проблем беше много ясно 
изразен при предишното 
правителство. Това пречеше 
на голяма част от компани-
ите да участват в подоб-
ни кампании. Друг лош 

Новите процедури дават сигнал, че  
при търговете има повече прозрачност

Добър 
признак  

е отменянето 
на спечелени 
процедури заради 
конфликт на 
интереси

Цифра

23.09
 ще бъдат гласувани на първо четене промените в 

Закона за авторското право и сродните му права от 
парламентарната комисия по култура, гражданско 
общество и медии

▶

През последните години 
държавата стана голям 
клиент на PR агенциите, 
но не на всички. Причи-
ната за поява на този клю-
чов клиент е усвояването 
на структурните фондове, 
при които има изискване 
за публичност на проек-
тите. Затова всеки проект 
има и комуникационен 
бюджет. В последните 
години се засили орга-
низирането на комуни-
кационни кампании на 
държавните институции. 
По мое мнение за такива 
проекти се отделят не по-
малко от 10-12 млн. лв. 

Парадоксално е, че из-
пълнението на големите 
комуникационни проекти, 
за които всички разбираме, 
не се печели от големите 
агенции. Същите големи 
компании, които печелят 
международни отличия и 
награди, но не успяват да 
спечелят търг за органи-
зирането на държавните 
комуникационни проекти. 
Водещите PR компании 
организират проекти от 
порядъка на 50-100 хил. лв. 
В България по-големите 
проекти са в диапазона  
1-2.5 млн. лв.

Експертите, които пишат 
изискванията, не знаят какво е PR

момент беше изискването 
за цена - много ниската фи-
нансова оферта невинаги е 
гарант за качествен продукт 
след края на кампанията. 
Сега има няколко големи 
поръчки, едната от които 
е за стимулиране на 
вътрешното потребление. 
Смятам, че държавата 
има възможност да влее 
доста пари в PR бран-
ша в България. Когато 
става въпрос за работа 
с държавата, се говори 
за бюджети, които нито 
една голяма компания 
няма да даде. Затова 
такива проекти са много 
интересни за големите 
PR агенции. 
В момента се наблюдава 
промяна на ситуацията. 

С новите процедури се 
дава сигнал, че се случва 
нещо много по-прозрач-
но. Новият момент е, че 
при пропуски в докумен-
тацията впоследствие 
можеш да изпратиш 
нужните документи. Това 
създава възможност за 

участието в тези търгове 
на повече агенции. Друг 
важен сигнал е, че вече 
има канцелирани спе-
челени търгове заради 
конфликт на интереси. 

Александър дурчев, 
директор на комуникационна група 

All Channels Communication

Една част от причини-
те, поради които много 
от големите агенции не 
кандидатстват в държав-
ните търгове, е неадекват-
ността на техническите 
задания, които се пишат. 
Експертите, които изпис-
ват критериите за участие, 
не знаят какво е всъщност 
PR. Затова имат изисква-
ния, които е невъзможно 
да бъдат покрити. Нерядко 

се покриват поръчки за 
PR услуги с рекламни 
поръчки. Всичко това кара 
агенциите да работят пре-
димно с частни клиенти. 

Основно поръчките на 
големите PR компании 
- около 75-80%, идват от 
частни компании, непра-
вителствени организации 
и международни организа-
ции с нестопанска цел. 

Друго, което спира големи-
те компании да участват, е 
изискването за най-ниска 
цена. Това е интелектуален 
труд, който не може да бъде 
оценен на най-ниска цена. 
Най-малкото трябва да бъде 
постигнато съотношение 
50:50 между техническа 
работа и разумна цена. 

деница сачева, 
изпълнителен директор  

на Intelday Solutions

ЕK може да 
стартира 
наказателна 
процедура срещу 
България 
Международният експерт 
по авторско право Лаури 
Рехард обяви по време на 

работно посещение у нас, 
че Европейската комисия 
може да стартира наказа-
телна процедура срещу 
България, ако промени-
те в Закона за авторското 
право бъдат приети в този 
си вид. Рехард изтъкна, че 
единствената причина за 
наказателната процеду-
ра ще е премахването на 

тази част от закона, която 
въвежда компенсацион-
ни такси за копиране на 
защитено съдържание за 
лична употреба. По закон 
таксите се плащат от про-
изводителите или вноси-
телите на празни носители 
на информация и записва-
щи устройства и служат 
за компенсиране на пра-

воносителите от сфера-
та на музиката, театъра и 
киното за това, че техни 
произведения се копи-
рат за лична употреба от 
хората. Според Закона за 
авторското право защите-
но съдържание не може да 
се копира без разрешение 
от съответните правоно-
сители.

Закон за авторското право 

Водещите PR 
компании 

организират 
проекти от 
порядъка на  
50-100 хил. лв. 
В България по-
големите проекти 
са в диапазона  
1-2.5 млн. лв.

Снимка БоБи ТошеВ
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В нея може да се нанесе 
всеки, който не разполага с 
първоначален капитал, но има 
нужда от офис пространство

Къщата на номадите

Наричат ги дигиталните 
номади. Понятие, което 
побира в себе си онези но-
ви професии, които не се 
нуждаят от офиси, шефо-
ве, отговорници, костюми 
и служебни автомобили. 
Близо 8% от работещите в 
България попадат именно 
в тази категория - хора, 
които са “на свободна 
практика”. Става дума за 
програмисти, дизайнери, 
архитекти, инженери и 
т.н. Общото между тях 
е, че, първо, лаптопът е 
най-добрият им приятел 
и второ, нямат трудов до-
говор. 

Те изкарват парите си не 
от заплати, а печелят от хо-
норари. Изчисляват време-
то си в проекти и поръчки и 
както можете да се досетите 
сами, не работят от 8 до 17 
часа в някой офис. Те са 
свободни и гъвкави. Обик-
новено работят от кафенета 
или пък у дома.

Фрийленсърите, които на 
Запад са доста популярни, 
обърнаха с главата надолу 
представите за заетост и 
фиксирано работно време. 
Броят им нараства толкова 
бързо, че поражда нуждата 
от нови работни взаимоот-
ношения, социални поли-
тики и пазарни решения 
за техните специфични 
нужди.

От какво има нужда един 
човек, който няма фикси-
рано работно място. Той 
се нуждае от интернет и 
място, откъдето може да 
работи. Това е и причината 
през последните години на 
пазара да се появи една но-
ва ниша - така нареченият 
Coworking, или място, къ-
дето се събират да работят 
креативни хора със свобод-
ни професии. 

Креативност
Модерните столици по 
света непрекъснато обо-
гатяват възможностите за 
coworking. Предлагат се 
т. нар. Бетахаус (Betahaus) 
- офис пространство, което 
може да се наема от хора на 
свободна практика. Така те, 
вместо да работят от къщи, 
срещу символичен наем мо-
гат да имат бюро и телефон 
и така да си имат собствен 
офис. За разлика обаче от 
традиционните работни 
места в Бетахаус хората, 
които седят по бюрата, не 
работят в една компания и 
нямат общ проект. Прос-
то всеки сам работи върху 
коренно различно нещо. 
Обединяват ги обаче креа-
тивността и творчеството.  

Първият Бетахаус е от-
крит в Берлин, но подобни 
пространства вече има и в 
Хамбург, Лисабон и Цюрих. 
Предстои откриването на 
Бетахаус в Кьолн, a после 
идва ред на София. Бета 
къщата предлага бюро на 
принципа на фитнес карта 
- за ден, седмица, месец 
или повече, в зависимост 
от нуждата на наемателя. 
Налице е цялата офис ин-
фраструктура, необходима 
за нормален работен про-
цес. Само че нищо от това 
не е ваша собственост, вие 
просто си плащате, за да го 
ползвате, заедно с много 
други. Няма договори, пре-
дизвестия, предплати. 

Фликс, Флекс
Бета къщата предлага по-
щенска кутия, бюро и або-
натно шкафче с ключ или 
бюро просто за един ден, 
без екстри. Плановете са 
по джоба и според нуждите 
на всеки наемател. Въз-
можно е дори да се наеме и 

конферентна зала. Повери-
телните бизнес разговори 
се провеждат в специал-
на телефонна клетка. Има 
помещение, където човек 
може да се отпусне и да 
релаксира. Срещите с кли-
енти или посетители са в 
Бетахаус кафето. 

нуждата ражда 
идеята
Концепцията на Бета къ-
щите не е луксозно бюро. 
Дизайнът с малки разлики 
за различните градове е в 
типичния за Берлин индус-
триален стил. Никой не си 
прави труда да крие елек-
трическите кабели,  стените 
не са гладко измазани, а 
бюрата са от грубо изрязани 
плоскости. Всеки ъгъл е 
различен, а някои мебели са 
завещани от първите юзъри 
в къщата.

Началото на Бетахаус не 
започва грандиозно, нито 
пък с размаха на голямо на-
чинание. Всъщност идеята 
е на няколко току-що за-
вършили студенти, за които 
средствата за поддържането 
на офис се оказват сериозен 
проблем.   

“Започнахме през 2008 
г. Избрахме концепцията, 
опитахме се тук и там да 
намерим финансиране. В 
края на годината, след ка-
то пропиляхме цялото си 
време в попълването на 
формуляри, решихме, че 
ще сложим старта, и започ-
нахме да търсим подходящо 
помещение”, разказва Гре-
гор Шепан, който е един от 
основателите на Бетахаус. 
Помещението се намира 
в един от най-атрактив-
ните квартали на Берлин 
- Кройцберг, на “Улицата 
на принцесите” - Принце-
синенщрасе. Тя е една от 

преките на прословутата 
Ораниенщрасе. Известна 
улица в германската столи-
ца с пъстрото разнообразие 
от ресторанти, барове, клу-
бове и кафенета. 

Кои са наемателите
Първите клиенти на Бета-
хаус в Берлин са само 20, 
но през следващите месеци 
броят им бързо нараства. 
През март 2009 г. проектът 
се разширява и от 150 кв. 
м вече набъбва до 950 кв. 
м. Една година по-късно 
квадратните метри вече са 
1200, а  членове 140 (две 
трети от тях са постоянни 
абонати). Графици, програ-
мисти, фотографи, архите-
кти, дизайнери, адвокати, 
счетоводители, журнали-
сти, преводачи, продуцен-
ти, академици, стартиращи 
фирми, неправителствени 
организации, концертна 
агенция или прости бло-
гъри са наематели в Бета-
хаус. За Грегор причините, 
които обединяват толкова 
разнородни интереси на 
едно място, са различни, 
но нуждата е една и съща 
- комуникация и контакти.

“Хората със свободни 
професии избират подоб-

ни помещения на първо 
място, защото човек излиза 
от къщи”, обяснява Георг. В 
Бетахаус срещаш други хо-
ра, които започват да прис-
тигат в 9 или 10 ч сутринта. 
Пиете си кафето заедно и 
така започва работният ви 
ден. Докато работиш, често 
се сблъскваш с проблеми.

равнис по големите
Предстои и България да 
има своя първи Бетахаус. 
Той предстои да се открие 
в София. Създателите му са 
Александър Михайлов (Са-
шо 1) и Александър Китов 
(Сашо 2), двама българи, за-
вършили в Германия. Еди-
ният - политолог, а другият 
- специалист по дигитални 
медии. Двамата са убедени, 
че ще имат клиенти, въпре-
ки масово ширещата се у 
нас вече култура на луксоз-
ните молове и скъпи офис 
центрове. “Смятам, че този 
тип хора, които наричам 
“хомо креативус”, ги има в 
България”, споделя  Алек-
сандър Михайлов. Според 
него повечето фрийленсъри 
у нас нямат собствен офис, 
работят вкъщи, от кафе-
нета, от офисите на други 

хора, канят потенциалните 
си клиенти у дома или по 
кафенета. Точно при тях 
личи нуждата от подобна 
възможност - да си наемат 
офис пространство срещу 
скромен наем, допълва Са-
шо. Според него в България 
от Бетахаус ще се възполз-
ват най-вече прохождащи 
фирми.

Луксът дразни много хо-
ра, смята Александър Ми-
хайлов. Бетахаус ще бъде за 
онези, които имат нужда от 
функционално простран-
ство, а не от окачени тавани 
или пък мебели за 3000 или 
5000 лв.  

Очаква се проектът в Со-
фия да заработи през лятото 
на 2011 г. Стилът и името 
остават характерните за 
оригинала, но отсега е ясно, 
че в България ще се заложи 
на по-строги мерки за си-
гурност. Такива са изисква-
нията на българската таргет 
група. В момента тече и 
проучване, което ще фор-
мира цената на продукта. 
Сигурно е, че тя ще бъде 
максимално гъвкава и ще се 
калкулира за ден, седмица, 
половин месец или като 
постоянен абонамент.

Зорница Тодорова

 Хората със свободни професии у нас и  фрийленсърите от догодина ще могат 
да си наемат офис пространство срещу скромен наем
▶

 Първата бетахаус отваря врати в берлин през 2008 г. Сега предстои открива-
нето на четвърто офис постранство през октомври  снимки Betahaus

▶

Идеята за създаването на бетахаус е на няколко току-що завършили германски 
студенти, за които средствата за поддържането на офис се оказват сериозен 
проблем   

▶
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